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TOP SEeR· 1 

,.,. -' ' ._ . . . '7 
', :...· --- --·-- --- --· - -~--~----__-' 

Friday, April 28, 1978 

Subc6mm:tt'!:'ee '~o.n~·,the, A:s;s:as_.sj~na,·t:.i;0,n 
Of John F~ Kennedy of the 

A~sassina tionsl, . I Select Committee on 

Washington, n· .. c. 

Depqs:Ltion.of 

BARBARA MURPHY MANELL 

called. for examination by counsel for the subcommittee, 

pursant to notice, in the offices of the Select Committee on 

Assassinations, Room 3370, House Office Building Annex II, 

2nd and D Street, S.W., Washington, D. C., beginning at 9~00 

a.m., before Albert Joseph LaFrance, a Notary Public in and 

for the District of Columbia, when were present on behalf of 

the respective parties: 

MICHAEL GOLDSMITH, Counsel, 
DAN HARDWAY,_ Committee Staff Member 

I 

I 
I 
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I 'iMr. ·c'C;ia~T~~~t¥~;::~:~·~;;~;~"~~~11~'11~~1-r. 
1
- --~-~--~.....____. --c::.;.. .......... ~~ .._;t~··~;_.;:ret.ht- - .:... ... ·------,-:.f"~:jY~·.;~~t.~ .. · 

2 b~~:~~~~~~~_:_ TESTIMONY OF BARBARA· MANELL 
• 4-" ......... "') ..... 

3 I ~.<Wh~fe~pon, 

4 

s 

6 

7 

8 

9 

I 
10 I 

I 
I 

-i 
11 

12 

13 

14. ! 
l 
I 

15 I 
I 

.I 
·I 

16 l 
I 
I 

17 I 
I 
! 

BARBARA MURPHY MANELL, 

having first been duly swqrn, was exami~ed and testifi~a-as 

follows:. 

Mr. Goldsmith. State your name foi' th~ record.· 

M~s~I .. Manell. Barbara MUJ::.Phy Manel'l 1 ·'Mrs. Herbet Manell. I 
I 

Mr. Goldsmith .. Are.you presently employed? I 

Mrs. Manell. Na. ·.;.-

Mr. Goldsmith. Yol,l are not presently 'employed now?' 

Mrs. Manell. No.· 

Mr. Goldsmith. ·were you formerly employed with the 
I 

'' 

C~~tral· In~elligenc~ Agency? 
I 

Mr. Goldsmith. 
I 

Mrs. Manell .. Yes. 

Agency? 

1a . 

For how many years did you work with th1 

From 1952 until-the summer.of 1959 as an , 
. . . 

Mrs~. Manell ~ 

19 
I employee. Fr.om th~ s:urnriler .,·of 1959 unt~l 1965 as a contract 

I 
I 
i 20 I 

I l 
employee at 'the Mex.co ·City station. 

21 

22 !I 
I 

Mr.. Goldsmith. 

Mrs. Manell, 

I 
I 
I 

No connection with the CIA. \]1 have not·, I 
;3 wotked since 1965. I 

'I 
24 

., c:: n . . . 

... :: that 

!i 
II 
II 

J)ocid:32277219 

. Mr, .. Goldsmith. I Mrs. Manell, -I wa'nt to explain to ·you . 1 

under the Committee Rules the witness has the right to . I 
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TOP. SECR 3. 

receive a copy of his deposition statement;. However, by virt e 

of the understanding that the Committee has reached w~th the 

Central Intelligence Agency, I would like to ask you to waive 

that right. Are .you willing to waive that ~ig~t? 

Mrs. Manell. Y.es. 

less come here ~nd read the depositiori statement ·at our 

offices. Do you understand that? 

Mrs- Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. I would like to show you a copy of a 

letter that was. sent to the Committee Cha'ir~an, Mr. Stokes, 

by Mr. Carlucci, who was alt:~the. tame:§! the Acting Director of 

Central Intelligence. The letter for~the r~~ord dorre~pond~ 

with JFK Exhibit Number 94. I would like to ask you to 

examine the latter.· ' Have you done that? 

Mrs. Manell.' I have looked at this,-· yes. 

Mr. Goldsamith. Do.you understand the letter? 

Mrs .. Manell. Yes. 

Mr. Goldsami th .. Do you understand by virtue of the 

. I 

I 
i 

l 
I 

I 
I 
I 

letter you·arereieased from your secrecy obligation insofar 1 

as answering questions .that ar~ reievant to· this Committee's 

investigation? 
. ' ; ' .:~ i: 

' <'\ : .•. / ::. 

. . ·-~ 

::. 

Mrs. Manell .. Yes, .I understand that .. 

.,• . 

0. ·y ·1 ·r1 ·4. _·~ t .!. ,._.. .J. 
. -~ ~· ·,. -....... . 

I 
I 

I 
I 
I 
i 
I 
I 
I 
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·JOPSECR 4 

Mr. Goldsmith. For £urther ba~k~round purposes, I 

want .to e_xplain to. you the mandate· of the Committee, in other 

words, the scope of'the investigatiori. We-~ie ch~rged with 

investigating the death of President Kermedy' and that ericom-

p'asses wh·o kflled President ·Kennedy, was' there a cohspir'acy ~--

what was ~h~.e~fectiven~ss~6f the investigative ag~ncies, 

specifically· the FBI and the giA, what re-lationship did the 

FBI and CIA have with the Warren Commission. I 
I 

I 
st<ind ::a::e mandate, ·itself,- is quite broad.· .. Do you under~ i 

Mrs. Manell. Yes, I understand that. 

Mr. Goldsmith. Have you discussed the testimony that 
12 II 
13 ·.you are abo.ut to give· todqy with anyone from the Central 

1 

14 Intelligence Ag?ncy? 

15 Mrs.-· Manell. With no one except my' husgand the day we 

16' were all t6ge~he~. S~nce then I have not discussed it with 

•. 17 him. 

18 Mr. Goldsmith .. You are referring to t:ne time you met 

19 
·' ,· .. 

with three' cornrriittee ~:t~ff :memhers and .<::onducted a fairly 

20. .in~depth inte.:r:.view.? 1 
·. '-

' I ,, 

·~, . 
' - ~ 

'' 

I 
I 
i 
I 
I 

~1 Agency.-·. I 
. I 

Mrs~- Manell.· Yes,' a:-t the Centr<H···t~telllgence 

22 II 
I 
I 

;J I 
I 

24 I 
I ..,c: r, ,.. ... II 
II 

il 
I' 

:I 
II 

·any way? 

I 
I 
I 

I 

Mr. Goldsmith~· Other than. at that 'time, you have n:ot 
' . 

discussed the Committee}sfnvestigation-or:your_ testimony ·in 

Mrs . .Manell. No, I have not discussed that with ariyone.l 
i 

'• .. 

I 

I 
I 
I 
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TOP SECR 
I 

I 
Mr. Goldsmith. In 1963 where were you working for the I 

CIA? 

Mr.'s. Manell. In the Mexico City station. 

Mr. Goldsmith. What were your responsibilities at that 

time? I . 

Mrs. Manell. ··I was Assistant to the- Head of the· Soviet 

Se'ction and I was not a full time employee. We had small 

children that~were born there through th~p~~iod that I ~as l 
. ! 

stationed there and I would say that I ~ave four to fivei hOurt 
a day in the Embassy. 

Mr. Goldsmith. Who was.the Head of the Soviet SeCtion? 

Mrs.~ ManelL Herbert Manell .. 

Mr. Goldsmith.. He is your husband? 

Mrs. Man~ll. Yes. 

Mr. Goldsmith. :!'Specifically what respbnsibili ties did 

you ha::s ~n M::::l ~he:e::: :::e j::r:::~ :o::::? say'. was v~~"'J~ 
counter-espionage and F.ffi-; meaning that· we were responsibile · flr 

trying to ident:ify 'i:md mitigate any: effor'ts on the part of 

the Soviets to work·against American officials, .American 

I 
I 
i 

l businessmen, Mexican personalities, and ~isd to identify th~ 1 

I 
I 

Soviet intelligence ··persons at the Soviet Embassy, KGB ·and GRtf 

and to mount operati6ns against them~ 

We had many support functions iri op~tation at th~ 

Embassy anq part of my job was·\t.(!:o assist .. 

90l643 

I 
I 

I 
i 
I 

I 
I . 
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I 

I 
Mr. Goldsmith. Before we go on, I may have left out oriJ 

other. important question .. For the· record, ar.Ef ·you testifying 

3 l here today v;oilluntarily? . '. 

4 Mrs. Manell.- Yes. 

5 Mr. Goldsmith. Under no compuslion whatsoever? 
...... 

6 Mrs. Manell~ None. 

.7 Mr. Goldsmith. Did your work inMexico City involve 

8 responsibility. for various survelliance ·operati:A::ons against I 
I 

9 

10 

·the Soviet Embassy and Gonsulate? I 

Mrs.- Manell. .I would .say that I looked at the tape fro~ 
11 the telephone .surveillance thg.t-ve had. 

Mr. Goldsmith. In addition to that, what other type 12 I 
lJ 1! of surveillance operations were there; to your knowledge? 

I 
14 ! 

I 
lS i 

I 

I 
I . 

16 ··I 
I 

.17 I 
I 

1a 
! 

19 

20 

21 

22 II 
! 

~3 
I 
I 
' I 

24 I 
I 

.,c; h ,... ,, 
II 

!I 
il 
ll 

· Mrs. Manell. I had nothing to do with' them but I am: 
. I 

.aware of them: Is.that what you want to knb\)', what they we"e1 

Mr. Goldsmith. Yes. 

Mrs. Mariedl. -we had photographic 'surveillance. That 

was unilaterai ., · We- had unilater~l 'physical surveillance in 

terms of two teams :]].)[believe we had at that time,· which wa.s · 
I. 

unilate:t:ial. 

I 

I ,. 
i 
I 
I 

Mr. Go1klsmi th. By uni later a 1 you mea:h that · the op'er a~ 1 

. . 

tion was controlled by the station as·oppo~ed to a joint 

by the Mexican Government? 

Mrs .. Manell ~ Yes .. The telephone opet~tions were 

i 
I 

effo~t. 

I 
I 

. I 
joint ·i 

I 
except that occasiona_lly we would have unilateral setups. . ! 

NW .5095.5 Docld: :32277219 Page· 9 TOP SECRET. 
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T SECR 7 

Mr .. Goldsmith. . Your specific respons~ibili ty. with 

2 regard to .thes~ surveiilance.operations-~as wh~t? 

Mrs . .t1anell. Was to review the.tape.of the telephone 

tap. I did not have· to do with photograhic surve;llilance .. or 

5 nothing to do with running the teams .. 

6 Mr.·. Goldsmith. By tape, ·what are you refe.r'ring to?· 

7 Mrs. Manell. T.he trasncripts' _of the.· tapes". ; . 

8 I 
I 

Mr. Goldsmith. 
. ~ . ' . . . 
Tne transcr•J:pt and the _tapes? 

9 Mrs. Manell. No .• 
I 

I had nothing. to do with the tapes~ · 1 

10 I only received ~he_transc:r:t"ipts. I would review- them for 

11 in!ormat~on that we would need for our work there. 

···' 12 . I· ., 
·Mr. Goldsmith. Who was the Chief of Station in Mexido 

. 13 j, 
I 

14. ! 
i 

15 l 
I. 
I 

City at that time? 

Mrs. Manel'l. 

Mr. Goldsmith. And the Deputy Chief? 

16. i 
I Mrs. Martell. w.arren Dean at one. point. 

·17
1 and then ~lan,;:,Whi te. 

He was·there 

I think Tex Puckett was also a Deputy 
I . 

in between in the interim,Gas ·"I recall. t. could be wrong 

I 
I· 
I 

I· 

I 

1-

:: II 

about who fla s there _·specii"ically. at. this. time because we we_re ,. 

20 
• 0 i 

th?re six years~ As I say, I- haven't refreshed my memory by 

looking at any files. 

22 II ! Mr. Goldsmith. , Wa_s ~rn G?odpasi;-~I:~ __ an e1llployee. at the 
~3 I . ,,, ,. .. . · . 

24
1 Mexico City station a.t that ~ime? ' .... 

1 
Mrs. Mane'll.> Yes, . sh~ wa,s- .. ~ .-: ' ~- . 

..,c: r. 
P-' II 

!I 
il 

Mr. qoldsmith . What responsibilities, if any, did she 
., 

, .• f 

II 
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13 

14 
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I 

15 I 
I 

I 
I 

16 I 
! 
I 
I 

1i I 
18 

! 

19 

20 

21 

TOP SECR 8 

she have wi'th ·~egard to. the telephone tap operation? 

Mrs .. ManelL I don'·t know the mechanics of that, of' 

WhO. logistically got the lJlaterialS 1. jUSt hOW it WOrked OUt'. 

But usual.ly she was the.· one who delivered them ·to our secti6'n 

Mr. Goldsmith. You say she delivered· them. You mean· &:>L\ 

she came into the .. station and delivered t:he . transcripts to 

you? 

Mrs; Manell. Ye~. 

. . 

Mr. Goldsmith. How often did she do that? 

Mrs. Manell.. Every morning, I believe. I did not want 

to _get into the whole business because :t' am hot clear ··on 
. . 

just what the cutouts.were and who met whom.and all that. 

Mr .. Goldsmith. For the record agairi, · I would like· to 

tell you. that all my questions will be asked only for· persbrial 

knowledge. If you don't have personal knowledge, just sa~ ~01 

Mrs .. Manell. I mean I have vague ide.irs but I never ask1
1
d 

anyone, is that so or is this so? So I will just say then 

if I don't actu~lly ·kn~w. ···I will'say'I don't know. 
I 

I 
I Mr.· Goldsm.fth·. FiiiE?: ; As .. for Ms. >Go'odpasture, did she 

i 

I Mrs. Manell. ·She had to do .. with the. photographic· sur-
1 

have other resp·oJisibili tie.s in the Mexico City station? 

22 11 veil lance. 
I 

·I 
I 

She supervised the development of the photographs 1 

I 
~3 i 

. I 
24 ·I 

l 
.., c: n 
,...._, I! 

. I' 

!I 
II 
ll 

which -vere done in the s.ta tion .. She had several things that· 

she did for Mr. Scott of. which I am not aware~ She always · 

' had various cases~ I ·never discussed· them'with her. 

Docid:32277219 .Page 11 
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i 

I 
Mr; Goldsmith. ·To: your knowledge, was Ann Goodpastl.ire. ·~ 

2 ~inston Scottts right -h~nd person? 

3 Mrs. ManelL · Yes, she was .. 

Mr. Goldsmith. Was there. a good relationship? ;-Lc:·'{ c·!·':::c 

5 ::~: :·,;·;,::: t-h:os ~:._>Mai!leH: i ""·,Yes~ ,:·theyJwere close personal firends as 

7 Mr. Goldsmith. Was she closer to Winston Scott than 

8 other employee~ at the station? 

9 Mrs. Manell. · I think ·another fa-¢rly close friend of 

10 Scott was Dave Phil~ips. I would say he· had a close personal 
',.· ' 

· n · rela tion·s:hip with hl.m .. 

12 Mr..;·,_,(;oilidsmith. Phillips and Goodpasture had the closes 
., 

13 ~ personal working relationships? 

I 

14 ! Mrs .. Manell: Also. I think Puckett at one time did and 
! 

15 i EstahlCona .. I think they were, it may-be exaggerated-- I 
I 
I 

16 ~ am not. stire, I knqw Estan Cona used to diive Mr. Sc~tt'to 

.17 I ;v,arious things. I _had the feeling that they were closer than 
I 
! 

1a some of the res_t. of .us. ., ,·· 
~~ . > . . ; ' 

'·J." 

I 
I 

I 
I 

19 I . 
Mr .. _Goldsmith. So -there was a handful o;f people who we~e 

20 

21 

22 II 
I 

":3 

24 

... , i 
sigriificantiy_g.ios~~-- ·-to. Mr.~ ~-~~tt a:nd .. 'it. is fa.ir to. saY_~ that 1 

Ms. Goodpasture was a~ong .that g~oup? ... 
.. '• .. 

Mrs. Manell. ·,, 

I 
I 
.I' 
i 
I 
I 

Mr~ .G6ldsmith. Continuing with Ms. Goodpasture, was sh1 

I 

I 

·invo!'ved in supervising the tap· operation? 

Mrs. Manell. Logistically you mean~. She ~a~ nothing 
,· 

f ~· • • 

~ocld:32277219 Page 12 TOP SECRET 
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:I 

I to do ~·~ff:h supervising what we did .. · If you mean logistically 

II supervising it, yes. 

I MrrtoGoldsmith. How do you know that·? 

Mrs. M_anell. Because she is the one. who del'ii:ilered the 

transcript to us and I know that she had to do with obtaining 

them~ 

Mr. Goldsmith. · Di you know Tom Keeman? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. Wh~t was. his respbnsibility? 
... - .·' .. . · .. 

know whe':bher he ~.actuall)!L:workedt.W.i th Estan Cona but they .did --. ·. ·. . .. 

I 
I 

I 
I 

12 the same kind of things. 

II 13 
l. 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 II 
! 

~3 

24 

. ..,c: r. 
,..~ ,, 

jl 

'I 
!I 
ll 

:,..::-. 
.. . ">.. .· ...... 

Did Tom ·Keena'n.'i.work, in the tap Mr. Goldsmith. 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr .. Goldsmith. Was he in charge of that operation or 

was Ann Goodpasture his supervisor? · · ·1 
Mrs. Manell~ You see; I am not clear as to who replace . 

I associate. Tom with Annie Simply because· she was senior to · · 
I 

him and they were doing the same kirid.of work. I .had the·· · ·· · ·I 

fe.eling that she took him under her wing. ·He was new. i 
He· wa, 

a new JOT., a Junior Of~icer Trainee.jtype wh~h he came to 6s; 

Mr. Goldsmith ... The Soviet operation wa·s a~ extremely 

sensitive opera:t.ion, was it not,. I mean the tap against the. 

Sovie:t Embassy? 

Mrs. Manell .. · The telephone tap? 

... 
'.• . 

I 
I 

I 
I ., 
I 
I 

l 
I 

I 
I 
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I Mr. Goldsmith. Yes. 
I 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. So i~ is unlikely that Keenan would ha~ 

been given responsibility for suerpvisirig that operatiori as 

he was just a new officer? 

Mrs. Manell. Well, he was being broken in·;:;:to do a 

number of different things, as I recall, and I thought he 

worked with her. Now·, I could be mistaken:.· · I 
I 

Mr. Goldsmith. Who actually.made the policy decisions ! 
! 

regarding the operation of the tap against the Soviet Embassy1 

Which phones would be covered? 

Mrs. Manell. 

II 
I 

I am sure it was Mr. Scott who made thos·e decisions. 
1 
I 

our 

! predecessors might have suggested whioh sections of the· 

Embassy would be the best ones to tap. · For example,. the 

commercial office was one of the taps we'had. The Consular 

Office. There were several others .. 

Mr.· Goldsmith .. Was Ms. Goodpasture also involved in a 

supervisory role with regard to the phot6~~urveillance 
I 

opera-, 

tion? 

Mrs. Manell. Whenever I wanted'to see ~nything that 

i 
I 
I 
I 

I 

~~ had to do with that I always sent to her and asked her about 

I 
I 

II' 

I 
n 
II 
II 

!I 
II 
ll 

it. She -- ~tha b"''we1s· not something --:- they were kept in the 

file room in Registry but it was not something that orie wenf 

into and dipped-you~ hands into it. We checked with her 

Docld:32277219 Page 14 TOP SECRET 
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1 I first. 

211 .. Mr. Goldsmith. She was the person who controlled acces 

3 I to those photographs? 

Mrs. Manell. ·As far· as I was concerned she WilS.. I 

.s did not go in there ·and look for things.· If I wanted to see 

6 something or I needed. an _opportunity to try' to identify· 

7 something, I would ~o, to he·r and ask her about it.· 

8 Mr. Goldsmith. Do you kn6w if she wi~ desi~nated 

9 formally as supervis~~ of· the surveilla;nce bpel:iation, 
.. : :.. . ' ' ' 

10 surveillance operating against the Soviets? 
. ' 

11 Mrs. MamHl. I am trying, to think· if she wasn't, who.· 

1

1

3

2 ,

11 

was.. As far as I know'· I would say she was,· yes • But. I am · 

still not clear as to. what Puckef.t did at that point. · Was he 

14 i . here during this period or am I confused? ·.Was. he there. 

· 15 earlier?· 

16 Mr. Goldsmith •. Who? 

17 Mrs. Manell. · Puckett. 

18 Mr. Goldsmith. Will you spell the· last name? 

19 Mrs. Manell. P-U-C;..K-E-T-T. I ddn't know whether Anni~. 

20 

21 

22 II 
I 

.~3 
I 
I 

·I 

I 
24 I 

I 
"''= I ,. ... It 

II 

!I 
II 
II 

whether they overlapped or what .. i 
.I served there. from 1959 1/ 

to 1965. As I told you, I h~ven't lodked ~i th~ files·no*: 

I may have misplaced him in the history of thi~ thing. 

Mr. Goldsmith •. I would like to stress again that the 

\2 
time period we· are talking c,tbout now is 19~3. 

Mrs •. Manell. You se.e,. I am just trying. ~o thinls. I am 

"' . ' 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

i 
·. I 

I 
I 

Docid::32277219 Page 15 
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4. 

all that c1ear .. 

Mr.- Goldsmith. ·Either Goodpasture or· Puckett !Has in 

'ch~rge of th~ ph~to~~urv~iilan6~ oberation. 

Mrs •. Manell. I wou;Ld say it was Goodpasture because I. 

S . can't think of anyo·ne else who would have· more responsibility. 

6 than she. 

7 

._ 9 

I . 

·10 \ 
I 
i 

n 

Mr. Go'ldsmi th.; To refresh your memorny now I am going. 

to show you a·ciA document. For the purpose of the record, 

I would like to state that this is CIA Document N.umber'l-70~ 

The procedure that ha·s been adopted for 'identifying CIA do'cu-

ments· has been to :refer to them· by the. number which. has been 

·; 

I 

I. 
I 

I 

12 assigned to each document by the CIA .and H:i' refer to the 
1
1 I 13 document by any particular exhibit number: For the fu.ttire 

IJ 

lS I 
I 
! 

16 i 

. 17 l. 
. ·.I 

. ! 
1a 

I will be referring.to CIA document· numbers' and I will riot 

be referring to any pa~ticular JFK exhibi·t. riumber. The. CIA 

numbers correspond w.ith the numbers C?f any CIA documents that 

have' been ~s.ed ~-at' t]1e. c~n;mit..te~\~. 'he~~lng$·: ·': ... 
.•, ·. ·: 

Referri,ng your:. attention to CI.A numbe.rl70, the middle00 . - I 
19 · of the page, it says: "unilateral- ~h~t6, Soviets." · Why 1 

20 I don '·t 'fOU read that sec t.ion for the. riHeya'rit years . Accotdi~· i 
. ··.·• I 

I 21 ing t.o this document -~ t seemf:? that 
I 
! 
I 
I 
\ 

Mr. Goldsmith.· Yes, labeled "Unilateral Photo, Soviet. "j 

I 

22 II 
I 
I 

~3· I 

I 
24 1 

! 

Mrs .. Manell. You mean these peo~ie f~ll in this c~ie~ 

gory?. 

Mrs. Manell. We·had nothing to do with it. 

<{t. ~ o· "j·, 0" r/, 1 . . . ... .-a.,. 
I •• p~· 

Docld:32277219 Page 16 TOP SECRET 
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Mr. Goldismi th. You didn it think Wi&liam Bogg had c:my-

2 thing to do with it? 

3 Mrs. Manell. No, because he became·my husband's. 

.:1 assfi:stant.· I don't see why he would have any _special --

5 any more than I did, just go in and ask to rook at some. thing_ 

6 But that is not right. 

Mr. Goldsmith. What about THomas Keenan? 

a Mrs. M~mell'. That is what .I mean ... He -·fits in there 

9 but I never knew how-that was broken down.·· I would not 

10 object.to that ... :He wa·s her,e m~ch before us. 

.11 

12 

il 13 
I 

lJ 

. 15 

16 

17 

. ! 
18 

19 

20 

21 

22 II 
I 

~3 
I 
I 

24 I 
I 

")C: n ...... ,, 
II 

!I· 
ll 
ll 

Mr. Goldsmith. ~ou are referring to Ha~ry Mahoney? 
• ' ' I,- ' ·~ • 

Mrs.: Manell. Yei. 

Mr. Goldsmith. According to this·, it 'indi-:ates that 

Ann Goodpasture was charged or involved in this project from 

I May 1·957 to August 1964. It would indicate'she was the 

alternat CO and internal routing. Durin~ th~t time period 
-I 

roughly corresponding we have Louis Pickett and Thomas Keeman. 

Mrs. Manell.- That is why you see .. ,· I ain. c;:onfused about' 

which of these, you see~· :.; . · .. :" ._, "'· .,. 

Mr .. · Goldsmith. 
i 

You are not sur~ {f'tt'was~§oodpastu~e -1 

I ., I 

I or Puckett that was the supervisor? ··. •'. 

I 

Mrs. Manell.-
I 

I would have. to see' how else they ·cat'e;;_. I 

gorized Puckett and then I could maybe tell which was his' 

primary function. That is. why I am not clear on that.· t · 

·I 
I 
I 

know they all had to do with that . I. wO'uldh't say that'he wa~ 
. ·-\'"' -~ . .r: . \ . 

00:1.052 
i 
I 

I 
I 
i 

Docld:32277219 TOP SECRET· 
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r-·-·, · .. 

I 
2 II 

especially because he did the work, some of the type work of 

my husband. 

3 I Mr. Goldsmith. You are referring to Mr. Mahoney? 

4 Mrs.1_;Manell. Yes. Perhaps in Mr. Mahoney's time he 

5 perhaps had more to do with i:t.E"but we had nothing to do ·with 

6 it except to ask to look at various a:hd.sund.ry --

7 Mr. Goldsmith .. And Goodpasture was actually involVed 

a in the photo-surveillance operation, to·your knowledge? ·I 
·.. . I 

9 
. . . . I 

Mrs. Manell. Yes. Could I say 'some·thing without ·df:t'{~;~t· i 

10 being written down? • I 
11 Mr. Goldsmith.. Off the record. ··· 

12 

II 13 j, 

(Off the record discussion) 

Mr. Goldsmith. On the record. 
I 

14 
I 

! We just had a 30 second off the record discussion · 

. l s during which the witness asked me wheth~i ·r had any table 

16 listing. Agency employees in Mexico City ·and what their respon 

17 sibilities. were during the period involved. !;(;;indicated· to 

18 Mrs. Manell.that CIA number 170 is the c.losest thing that we 

19 have to a table~ 

20 Let us go.into a bit more detail on the telephon~ ta~·-

~1 operation. 

22 II 
I ! First, with the unilateral operation.~ What telephones 

":3 were the subject of taps? 

24 Mrs. Manell. I couldn't remember that 'specifically at· 

this time. 

mt 50955 Docld:32277219 Page 18 TOP SECRET 
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I 
I -

Mr. Goldsmith. Not the specific telephones tapped -:-" 

2 Mrs. Manell. Perhaps some Soviet tpat-we had targeted, 

3 you mean that we thought might be vulnerable; we might try.· to 

.4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 ·I 
I 

14 ! 
' 

set up a tap on him?. I couldn It tell you ·any of. the numbers~ 

who the people were. 

Mr. Goldsmith. I don't want the specific numbers~ 

But there was· a unilateral operatiori ~nd li~ison operation~. 

is tha.t right? 

Mrs. Manell ... Yes •. 
,_.' 

•. 
'' 

.· '\: 

Mr. Goldsmith. Did they.cover the -~arne phones? 

Mrs. Manell. N6.' 

Mr .. Gold'smi th. Do you know :1n wha·t. way they were 

different? 

Mrs. Manell. The. bilateral C()Vered 'the Embassy, 

I 
lS • Consulate and the Commercial Office. It was all located ·in· 

I 
! 

16 I one building. I think 'irthere were four o·r five. I am riot stir 
i 
I . 

17 I of that either. 

l 

·I 
I 

I 
I 
I 

I· 

1a The unilateral I am not clear on this but as I recal , 

19 we would occasionally work. 'out these uriil'ateral telephones 

20 taps on Soviets who became of interest to ·t:he station. ,In . . . 

· 21 other words, those t-hat we had targeted~."as _·possibly being: 

22 jl vulner..able or we were trying to identify whether ·they were 

KGB or GRU. 

Mi. Goldsmith. Would the·offic~ telephones be tapped 

.., c: n 
--~ ll home phone? 

!I 
il-

.. li 
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I 
. Mrs. Manell. They could be sitting il"_l the office W-here I 

2 we had the tap or it could be that they didn't~ I don't 

3 remember. '·, ; . 

Mr. Goldsmith. Staying with th~ unilate~al operaficin 

5 · wha~ was ·the scope of the operation? By th~t I mean with 

6 rega\li'\d to each phone that was being tapped, was _the tap ·· 

7 constan_tly in effect or in effect. just· during working·· hours? 

8 Mrs. Manell. I don't remember.· I 
I 

9 Mr. Goldsmith. Do .you recall wehther it was an autO'E : I 
I 

10 I m~tic kind of tap? Whenever the phone d~ll' came in it ~olild 
! 
I 

11 trigger the tap? . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

13 

.. 19 

20 

21 

22 

~3 

24 

")I: 
""'~-

ryes. 
I ·. 

! 
l I .. 
i 
1 tion? 
I 
I 
i 

Mrs .. Manell. 

Mr. Goldsmith. 

Mrs. ManelL 

Yes,. it would go something li.ke. that,· 

How thorough was the unilateral _opera-· 

.·. 
.. v 

I cohi~n•t'say. "r ~hirl~we would put ·it 

·I' on sporadically. :We ~ould:pui it on for a·~er~ain period· 

! . . . . . . . 

of time and I' c~n' t tell ·you how long~··"m·a·yne 'three or four .,,. ... 

I. 

I 

I 
months.. If something came of it· we ·;might· contim.ie it .. · -'Other-1 

i 
I wise we would cut it out. 

Mr.· Goldsmith. .And ct;tahge to another· target? .• .. . . > I 
I 
I II I I Mrs. Manell. Possibly, or just no.t have anything for 1 

I awhile. I I ,,,. I 
I ··Mr. Goldsmith. Turning now to tj:le ;Liaison operation, 1 

! ·:' I 
~I belie~e you indicated before that the·subjects of both taps ! 
!I 
!I 
ll 

i 
I 
I 

-I 
I 
I 
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I 

2 

.3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 ' 

'I t3 I~ 
I 

i4 ! 
' I 

15 ! . 
I 
I 

16 ! 
171 

I 

18 I 
19 I· 

20 

21 

22 II 
I 
I 
I 

24 I 
! ..,c: r. 

,_-.J It 
II 

!I 
il 
II 
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were. the Soviet Embassy and Consulate offices? 

Mrs. Manell .. And Commercial Offices?· 
. . 

Mr. Goldsmith. 
. . . 

Approximately how many phones were bei!l 

tapped?. 

Mrs. M2mell. · T d:hinkithe·Eei_;w~r;e abciU:t ·four or five.· 

I could be wrong. I am· sure there was· onet:bnlslthe Commer teal 

office. I am sure ther,e ~/a·s ;one-in· the· Con''stil~r office'; I 

am not sure whether there were one or two inthe Embassy. 
l .•• 

:. .. 
·So,·let us cut that back then to four· at the most. 

Mr. Goldsmith .. ~r'l'o your knowledge~- this operatiorcwas 
-,.· :; 

supervised by Ann Goodpasture? ' 

Mrs. Manell. It is just that I am not clear about: Arin 

Goodpasture and Estan Kona. I just don't know, did she have 
.. 

that responsibility, because that is what I am not clear abou ·I 

I have been informed that Estan Cona · 

left in 1962. 

Mrs. Manell. Well, I would say yes;·'that Ann Goodpastu e 

had that responsibility. 

Mr.· Go'ld'§mi th·~ Did she_ make the deci'sions regarding 

which phones would be tapped? 

Mrs. Manell. No. 

Mr<~ o G0J..dsfui th. · Who would make that decision? 

Mrs .. <Q;~a··fiell. Win.Scott would make that decision. I 

I 
i 

.' l 
I 
I 
I 
I 
I 
I I. 

would assume he would check with the So~iet·section. 
. I 

However,· 

as I explained to you,. these were all'set up before our~· 

'i I 
I 
I 
I 
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arrival. 

2 Mr. Goldsmith. I presume that this tap operated in the 

3 same manner as the unilateral one in that a phone call would 

4 .come· in and the tpp would automatically b~ ftiggered? 

s 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

II 13 
I 

14 

15 

16 

17 

18 

19' 

20 

:21 

22 II 
! 

';3 
I 
I 
I 

I 
24 I 

I 
.,£: r. 
... - ,, 

ll 
il 
II 

Mrs. Manell. Yes, that is correct. 

Mr. Goldsmith:' How did the product of; the tap get· to 

the station? Whatwas the procedure, in·other words? 

Mrs .. 'ManelL I don't know the procedure. I 
I 

Mr. Goldsmith. Are you saying the.n that all you know · ! 

I 
is that you got the transcript? 

Mrs .. Manell. That is right. 

Mr. Goldsmith. You don't know 

Mrs. Manell. I have vagu~ ideas but· I- never asked ahy~ 

one about it. So I would rather not be specific since I 

can't be. 

Mr. Goldsmith. No problem, fine. Do you know approx·i-

mately how much time it took from the moment that a call was 

intercepted until you received the transcript? 

Mrs. Manell. I never looked at it· from that standpoint .j 

I just took the tape each day as I got it· and handled it. 

never occurred to me to look and see what 'date is this~ 

I . 
It I 

I 
I 
I 
I 

would say within two 'to three· days, perhaps earlier than that .j 

I 
If Goodpasture says it was earlier than that, then she would. 1 

Mr. Goldsmith. I don't want you·· to ··think that I am 

A t}·j iJ-'~ 1"·.:· 
Ul:l. t.~f· 

I 

I 
i 

I 
I 
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9 

10 

11 

12 

\I 
1.3 

I 
14 i 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

" 22 II 
' I 

~3 I· 
I 

I 
24 I 

···- .. ! 
..,£: n ..... II 

I' 

!I 
II 

.. . . li 
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was the_ latest and I knew I had to take.- c·are of it and· I- did~-

Mr. Goldsmith. As a matter of routine· it would be twO. 

or. three days? 
: i ·.· 

Mrs. Manell. . I would say so but if someone e·lse. who': 

handled it said it .was. one d'ay, ·I· am not disputing that. I· 

don ' t know .• ·. I 
I 

M:t. Goldsmith. How many years were you involved in ! 

reviewing the tran·scr,{pt? 

Mrs. Manell. From the time of my arrival in the summer 

of 1959 until we left and I think .it was the· summ~r of 1965 .· · 

I ~know it wasl965. I believe it was the summer. 

Mr. Goldsmith. During those years_you reviewed the 
I 

transcripts from these various tap op~~ations?· 

Mrs .. Manell. Yes. 

Mr.· Goldsmith. You would have a fairly good idea then 

on the averag.e amount of tim~: that would pass from the moment· 

. -. -, I 
It seE;:mi ·of a call coming in until you received a transcript? 

to me aft'er working ori that f.or that many Years you .ShoUld oe' i 
I ... I 

I .. familiar with it. 

Mrs .. Manell .. I .was more interested in the tape. 
I 
I 

than I was in the logistics of it aiLr" As I say, I never 
I . 

I looked at the date arid said "Oh my goodness, today we missed, 1 

I there are two or three-days passed, it should have been 

A·o· --1 .f.!! ..... ....., 
u .. tO~~ 
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I yes.terday .. "· 
I 

I never looked at it fr.om that standpoint; .. I 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 ! 
i 
I 
I 

I 
1l 

12 · I . 
13 II 

I . 14 I 
! 

15 

16 

17 

l~ 

19 

20 

21 I .. I 
22 'il 

I 
';3 

I 
I 

I 
24 I 

l 
'jC: n ... ~ II 

II 

!I 
II 
II 

was only con.cerned with. what was of interest to the Soviet 

Section in the tape and that is all I looked at. I .. was not 

conscious of looking at dates. 

Mr. Goldsmith. ·As a general rule though, you felt ·that. 

iyou were reviewing recent materials? 

Mrs .. Manell. Exactly, as they came in I received them, 

in other words. . ·I . .. 
I 

Mr. Goldsmi.th .. · To the best of your memory, it would ha~e 
I 

been two or three days? 
I 

. Mrs. Manell. I would think so.. It couid haye. been 

. ,\ v 

criptions? 
f I ' 

Mrs. Mah'ell. Yes, we did.· . ·' 
Mr. Goldsmith. Why was·. that? 

Mrs .. Manell. 

I 
would have to be transcribed after the ·spanish translations· 1 

i 

I 
I 

.were done by our Russian translator. 

Mr. Goldsmith .. To clarify; if a call' came. into one bf 
I 
I 
I· the tapped phories arid ~he·convers~tion~~wasiin Spanish;. all 

1.· 
I that would happen with t~at conv~rsat~~n is that it.would be 

I 
I immediately transcribed in Spanish? 

Mrs. Manell. That. is right .. l 
i 
I 

I 
I 

·, :- ' I 
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Mr. Goldsmith~ You were familiar with Spanish? 

Mrs. Manell. Right. 

Mr. Goldsmith.· So that conversa'tiori did not need 'to 

be translated from Spanish into English? 

Mrs. Manell. That is right. 

Mr. Goldsmith. Therefore that could go to you rig-ht·'' 

away? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. · As opposed to a call coming in in 

Russian, that would have to go to the Russian translator who 

would translate ±t-,:;.from Russian into English? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. It would take somewhat more time f6rhi1 

to get the transcript to you? 

Mrs. Manell. Yes.· As I understand it, the Spanish 

transcriber would mark in some fashion that' part of the ,tape 

that had the Russian section on it.. When the Russian t~ans~ 

lator got that he would just have. to move to those various· · 

sections. That would help him consider'abl.y~ So that there 

might be then a day elapse there or a half day elapse. · 

I 
I 
i 

Mr. Goldsmith. I Were most of the conversations. that you 1 

read Spanish or English: in other words, percentage-wise·. how 

IJlany of the transcripts had to go to the Russian translator? 

I 
I 
I 

I ·Mrs.· Manell. I am ;trying to recall, I am trying to think 
I 

of the batches of papers that came in and as:>xi would see 
I 

I 
i 
I 

I 
l 
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i: 

I 
something --· 

Mr. Gold1smith. - In other words, do you recal'l whether· 

3 you ~pent-most of·yout tim~ reading-Spanish' t~anscripts 6r· 

4· Englishln\ones? -If-you read English ones that meant either tha 

5 I. the person was sp~~king_-in ~ngl~sh 6~ ie.had.been transcrib~d 

6 from another foreign'' language. .·•.? 

7 Mrs., Manell.. T would say tnat I ·wc>"uld. look. quickly· 

8 through the. Spanish. My Sp~nish is goodenough fot me to 

. . 
.9 quickly look through it. lf: it· was just" legitimate business 

10 between the Embassy. and someone ·on th~ outside in Spanish I 

11 would scan it. Whe_n I got to something· transcribed into 

1

1

2

3 

~~~ English from Russian I would take more pairis with it because 

I. wanted to es-tablish relationshi~s ana I would want to check· 

I 
14 ! 

' files and that sort of thing, to whom they ~ere ~peaking:' 

15 Mr. Goldsmith~ I am not sure that re'sponds to the: 

16 question. The question is were most of the' transcripts·· tha·-t 

.17 ¥0U read Spanish· or were they English' that had been translated 

1a 

19 

20 

:21 

22 II 
I 
I 

~3 I 
I 

I 
24 I 

!I 
")0:: n ,.. .. ,, 

jl 

!I 
il 
II 

from_ Russian or was· i:t.r~evenly distributed? 

Mrs. Manell. If I had them the same day I would ··have· 
I 
I 
i 

seen piles·, you see, .. and then I would knc>w" ·this one was thick, 1 

I 

this was was thin. - But I did not get· thedn bo.th at the same· 1 

I 
time. I took more pains, as I say, with that translated into I 

English. I would say that I spent more·time with thattrans.;.. 

lated into English. 

Mr. Goldsmith. When you receivrid a tianscript did j6u 

n 1~·1··. n·~· --i · .. · 
U l' · 'UUJ. ' 

I 
I 
I 
!· 
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receive the original? 

. I 

I 
I 

2 Mrs. Manell. I don It know. I receive4 < 'j: ·think they 

3 were yellow.copies. 

4 Mr .. Goldsmith. Carbon copies? 

5 Mrs·. Mane-11. 'I did not receive the. or.i2ginal. The 

6 original I guess would have been .put i'n a regular file_ w~th 

7 only the_ originals in it. I would have gotten carbon· copies. 

8 yello carbon~-copies.as ·I recall. 
-·_ I 

9 J 
I 

I 

-1 
I Mr .. Goldsmith~ ·-:Were 'the English translations literal 

I 
10 l 

'I 
•, t 

trarislation.s? 

'11 Mrs .. · Manell. Yes •. 

12 

II 13 
I 

Mr .. Gold.smi th. ·They t.ere· not suiTII.llaries; ~.other words? 

• • •· • .. ,,. ,. • • •· .~'l... 

Mrs .. Mane~·l .. \,No,_ fhey_: were literal" translations .. 

I 
i..t Mr. _Gold~mi th .i . ,:_~hat abot · the" .spal'l:ish tr.;tri_scripts you ··- I: 

I' 
15 ' saw? 

I I 
• 1 ~· 

! 
16 I, 

.1

1 

Mrs~ Manell .. ·.l. ;hi.I)k son;~ .?~ .. ~h9se; ·m~ght have. been 

· 17 
1 

__ summaries, as I reca1;. . ···: :. ::: 

I. 

! 1a 

19 
I 

20 I 
21 I 

I 
22 II I. 
~3 

.I 
I 
' I 

24 I 
! 

.,c: h 
,..~ II 

II 

!I 
II 
II 

Mr. Goldsmith .. Did the transcript dont~in mar~ihal 

notations? In other words, comments by the· person'transcrib;.;.l 

ing or translating? 
I 
I. 

Mrs. Manell.. I think we discus·sed ··this when I saw you·.· 1 

I 
I 

the first- time. At that time, I. said no. But I do remember I 

that the Soviet· Section asked the Russian translator to·. 
I 

-l ·. 
indicate, when he could, the torie o-f voice, - the attitude·. of· t~e 

I person toward the other person, that sort of thing. As I · 
i 

. '~tlii\::62 ' ! 
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recafi in parentheses there was a commend made by the trans-

lator., But he would·. never summarize, he would be lfteral in 

the transcription but he would have parenthetical expressiOns. 

Mr~ Goldsmith. ~i~e "ke sounds ang~y~?. 
''· '' :! r' '"• ' ', 

Mrs. Mariell. Ye~~ that is ~ight~ "" . '·. 

. . 
Mr. Goldsmith •. Who was the Russian translator? .. 

Mrs. M~nell. Boris. 

·Mr. Goldsmith.· . ·;Tar·asof:f. I 
I 

as I recall, because he was 

Mrs. Manell. · Yes. · · ··· J 
Mrr.l ... Goldsmith. Was . he generallY ·. conipe tent and reiliablE{j 

Mrs. Manell. Yes. Mym:::b:::t::tt::: ::ef::u::o::::::1 
cribers. He was very, very 

feel for it. 

accurate and· I· think he had a I:e·a1 

Mr .. Go],.dsmith. After xou r~vei~ed the transcripts what 

:: ~~·. did yoMu do Mwithltl' hem?I. · ld o t th t· · M · S tt d . t ... 
. rs. ane . w:ou . r u e em . o r. co an · o an 

l 
13 

19 

20 

21 

others who would have need of knowing·about them. . I wou·ld 

have them sen't to Registry and I would indicate where they 

were to be filed in Reg~stry. 

Mr. Goldsmith. By Regi~try y6u are r~f~rring to the 

22 II place where the transcripts we.re generally stored? 
I 

I 
I 
i 

l 
I 
I 
I 
I 

Mrs~ ~1anell. I Yes, to our whole storage area, the·area ., 

24 .. 
for all the files of the station were ke~t there. We were 

")C: r, 
,... il not to .have our. own little files.·-We would:keep some 'little 

. !I 
II 
II 
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things but everything was to be put in the general files. 

We were not to have any of our own little squirrel files. 

Mr. Goldsmi-th. Is it fair to say that Mr. Scott was 

meticulous about the files at the Mexico~;,city station? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr.- Goldsmith. In fact it is said of him that he would 

not throw out a single piece of paper? -

1 
Mrs. Manell. 'That is certainly·'ftue'~· ··.·Many times l '··<·(; 

I 

would not indicate, for example, on somes of these transcrip~~l: 

10 tions we might have to card names. -If 'I did not indiGate 

11 · _that a certain name should be carded Because I thought it ·wa's'· 

12 

II 13 I~ 
14 

I 
! 
' 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 II 
I 

~3 
I 
I 
I 

I 
24 I 

l 
! 

..,c:: n ,. .. II 

\I 

II 
!I 

unimportant,- for example, Rosb:t::opovich's narrie, the fact' he 

gave a concert in Me~ic6 City, if I did ribt ao that, Mr. 

Scott would marke it and he would send•it"back to me so·I · 

could see that he had marked it for carding and for retention 

and that I. should have done that .l:.:8Because· he kept every sera' 

of information it was very, very useful when· we did any' CE -·-

studies as you can imaginer beca~se it·~~ e~~y to have ldts 

of m~terial and then discard what you dontt heed rather than'·l 

i 
to have summaries of various and sundry things made by other 1 

people. I 
I 
I 
I 

t<ir., Goldsmith. By CE summary what are' you referrfng t6~ 

I 
I 
I 

I 

Just tell us what the term stands for. 

Mrs. Manell. If we were doing a study on one of the 

Soviets I would rather have a batch of material that I could ., I 
i 

I 
I 

Docld:32277219 Page 29 TOP SECRET 



. r-:-·-.., 

" 
I 

···.,_ 

TOP SECR '' 27 
i 

I 
then discard . I 

. Mr .. Goldsmith. . I understand. I am just trying to @ 

. clari:t;y for the record what does the term CE' study mean.?. 

Mrs. · Manell. Counter.esp~<Driag§!<"'-.studY::···. · < 

5 Mr. Goldsf!lith~-: What happened ,t6'the Mexico City files·· 

6 after Mr. Scott died? 

7 

8 

9 

I. 
10 ' i 

I 
' ! 

11 

12 

II 13 
II 

14 
I 
! 
l 

'l 
15 i 

I 

I 
I 

16 I 
I 

17 I 
I 

18 
! 

l9 

.20 

21 

22 II 
I 

~3 
I 
I 
I 

I 
24 I 

! 
..,c: n ..... ,, 

!I 
II 
II 

Mrs. Manell. I have no idea. 

Mr. Goldsmith.. Were the files intact ·when iyou left? · ·I 
I 

I . I ·Mrs. Manell'. When was that?' 

Mrs. Manell. I think ·it was in August, in the summer · 

.of 1965. 

Mr. Goldsmith. Geiting back ot the transcript now 

Was there any·special procedure you would follow? 

Mrs .. Manell. My husband usually, 'the Head of the. Sovi_e, 

:Section, usually r:eviewed the .transcript as well. He ··pr'obabl~ 

would have seen what'r saw but if I thought he hadn't I would 

bring it to his attention and I would-take any action ~h~t ~~~ 

i 
appropriate, whether it was just filing or whether it was I. 

I 

bringing some informatdton to a repotts officer, for example~··. i 
I 
I 

or showing i.t to another section within· the station, something 

I 

I 

of iht~rest to him. 

·'Mr. Goldsmith • What is a reports officer? 

Mrs. Manell. Someone who writes U:!? the office intelli.:..j 
i 
I 

I 
.. ;~ 0· , .. · J. (':a;. ~~ · .. ~ ~} · t !l"li ~r.· 

' '1,; • J ..... .,.. 

' 
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:I 

I. gence ,of the station. 
I 

2 Mr .. Goldsmith. Where do his reports go?.· To head-

3 quarters? 

Mrs. Manell. Yes¥ Some might ·lee disseminated locally. 

s. Mr. Goldsmith. Do you know if_there was any special 

6 . procedure in effect for getting a tape tO the translator,. 

7 Mr. Tarasoff·, for example, if the persc;>n· monitoring the tap:, 

a operaition considered·that conversation· to. be, considered·a · I 
l 
i , . I _particular conversation to be very significant? 9 wa,s there 

I 

10 !. any special procedure for him to _get the tape or the trans~ •··· 
! 
I 

11 

12 

II 13 
II 

14 
I 

i 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 II 
! 
I 

~3 I 
t 

I 
24 I 

! ..,c: r. ...... 'I II 

!I 
II 
II 

cript to Mr .. Tarasoff immediately for translation? 
., . ~. ' 

know •. 

something. The·re was contact between Tarasoff and my husban~ I 
and he might say, watcl:;l out for· .so a:rrd .so. 

Mr. Goldsmith. There would be similar contacts then· 

between ~oul::.ilt.husband and the person who was actually monitor-

ing the tap? 

I 
Mrs.· Mariell. The Russian translate~; -~es, but no~~arii 1 

i 
I of the Spanish transcribers. 

l 
I 

Mr. Goldsmith. Your 'husband would. not ask any of the 

Spanish transcribe~~? 

Mrs. Manell. No. 

Mr. Goldsmith. Because he did not trust 'them?· 

Mrs. Manell .. No • We had no connection with them. 

I 
I 
I 

-I 

I 
I 

·They! 
i 
I 

I 
I 
I 
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:I I. 

I were the bl_'lateral_group .and we wouldn't 
I 

-- I mean they 

I . I .. 

I 

II ,, 
I 

! 
. i 

I 
I 
I 

I 
I 
! 
! 
I 
I 
I 
! 

II 
I 

! 
'· r. 
II 
II. 

!I 
!I 
u 

would be the Mexicans and they would be cut out between them 

and I I presume, a:rid. l]oodpasture. . we· q:id' not· .have . ariy direct 
. ,. :: (: . . (' .· . 

contact with: those ... P~_op;te. Th~ only .people . we were in touch 
. ' ,· .' ,. ·' ,, '. . . - . 

with were Boris and his wife. 

Mr. Goldsmith.· If there was any: special procedure then 

for asking the. Spanish tra'~scribers 'to e~pecl,ili·tte. something it: 

would be an arrangement worked out be.tween the spariish' t'raris·;;.:·l 
I 

. ,i 
cribers and Go6dpasture or whoever the sp~riish trariscribei~·· 

contact was? · 
I 

Mr:s. Manell. · Yes. There was no heed to expose anyone 

at the. station to those people except through the designated 

person. 

Mr. Goldsmith.. Turning now to the photo.:.surveillance ·· I 

operation, do you·know what· buildings were the subject of.tha, 

operation? • 

Mrs. Ma,n.ell. Yes.. The Soviet Erilbassy~ 

Mr. Goldsmith. And the Conul~te building also? Was 

the:r.:e a difference between the Embassy and the Consulate? I 
Mrs; Manell. I have seen. phOtOgraphS but I am. not 'c1ea4·· 

. I 

now whether that was separa·te ·or whether it was a section ·of ··1 
I 
I 

the building. I am not sure now whether it was. just one huge 1 

I 
building on Tacaub~a. I am not sure whether that was one .... _.I 

build~ng or whether it was· a building with a separate consul'i:rtf. 

I know. that the Commercial office was located :there, the I 
I 
I 
I 
I 
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Consulate. and the residence. 

2 Mr. Goldsmith. Basically there was a Sov~et compound? 

3 Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith~ Which consisted-of their various 

5 offices? 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

'l 13 ,, 

I 
1 J ! 

i 
15 ! 

I 
I 

16 i 

17 I 
I 

18 

19 

20 

21 

22 II 
I . 

;3 
I 
I 
I 

I 
24 I 

I 
..,c: h ,... II 

II 

!I 
II 
ll 

Mrs. Manell. That is right. 
. "',' . 

Mr. Goldsmith. It was essentially the compound thatWa~ 
under ph~hosuiveillance? I 

! 
! 
I Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith.. Do you know how many cameras or photo-

sites there were surveying the Sovi~t 6ompound? 

Mrs. Manell. I don't know the ntimber. 

Mr. Goldsmith. Was there a similar photosurvei llanc'e · · 

operation in effect against the Cuban Embassy and Consulate? 

Mrs. Manell. I would presume so but· I don't know~. 

Mr .. Goldsmith. Did you review photographs from the 

surveillance operation? 

Mrs. Manell. No~ 

Mr. Goldsmith. Did you ever have bcdaaion to se~ any 1 

of them? i 
I 
I 

Mrs. Manell. If I ever saw them they' were ones ~hath~~ 
i 
I 
I been selected and. shown to me by Ann Goodpasture for some 

I 
I 

reason or other. 

.I 
Mr. Goldsmith... As a ma·tter of routine you would'n6t. be·· 

reviewing those materials.? 

001:06.8 
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Mrs .. Manell. No. I·don't believe any case offi6er at 

2 the station could· just go in and rifle. t_hroug,h ·those files. 

They were considered very sensi tiye· .. .':·. ;1· .. · 

4 . Mr. Goldsmith .. Was Ann Goodp_astur~ ···s responsibility 

5 to :J;"eview those photographs for the purpose of evaluating 

6 their technical quality or. for the: purpose o:fii determining 

7 whether a. person of interest, of significance, had been 

8 p:l,10tographed? 

9 · Mrs. Manell. I would think i.t would be both.· She· wa:s· 

10 a photographer then. She supervised the development of the 

l1 film~~ that were done right in the station.".· ·r would say 'both~ 

.12 

II 
Mr. Goldsmith. Her· responsibilit.¥ was not just a tech~ 

13 j, nical ·nature? 

I 
! Mrs. Manell. No. . . ·· .. ·:.:· 

' 
14 

15 Mr. Goldsmith. For purposes of clarification, my 

16 understanding is that you reviewed the transcript as amatter 

17 of routine every day? 

13 Mrs. Manell. Yes. 

19 Mr. Gol<il.smith. But the photogra~hs·you did not review 

20 as a matter of·routine? 

I 
I . i 
I 
I :t1 No. Mrs .... Manell. .. I. 

I 22 II 
I 

;3 

24 

Mr. Goldsmith. By e:v.eryday ,. seven days a week or just 

working days? 

Mrs.· Mane11·~ Working days, giye days a week. 

I 
I 
I. 

Mr. Goldsmith. Monday through. F-r ida·y? 

Docid::l2277219 TOP SECRET 
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Mrs·. Manell.· Yes. · 

Mr.· Goldsmith~ 
~ 

Was the photosurveillance op~~ation 

against the· Soviet compound in effect .24'' 'hours a@}day? 

Mrs. Manell. I don't know. I don't think they had 

capability of shooting at.night.· . ' 

Mr. 'Goldsmith. During all ·daylight' ·hours? 

Mrs .. ~anell. I am not specifically clear on this but I 

think they had some time off. I am not sure ~het~er they we~~ 
I 

on on weekends. I don't know. I had ·better not . s§:y, I ·.am · I 

10 · . not sure, · I don' t .know .. 
: .. 

11 Mr. Goldsmith. What about working days,·. was the o'pera..., 

12 

II 13 
11 

1J 
I 
I 
! 

·i 

tion in effect-only during the hours tl:)~t. the· Embassy and 

_Consulat~ were· open? 
. ' .... ~- . 

'I '; ~' 

Mrs. Manell. 
! • ~-~ 

·!', don..'t. kimw: · t 're,ally_ know next to· 

·1s· I 
I 

not6ing about the photographic surveil~~ric~. There is no 
I 

16 l 
I .point in mi trying to dredge up vague £deas that I have b 
i 

17 I 
·la 

! 

19 
I 

20 I 
:tl 

22 II 
I 

:3 I 
I 
I 

I 
24 I 

I 
"''C rt 
,...~ t! 

II 

1\ . !I 

because I was never .told. 

Mr. Goldsmith. You can see I am ncfti;?ipressirig you. 

Mrs • Manell. I will just confuse·· the issue, it is· ·not · 1 

i 
clear in my mind so: there is no po.int · i'n tny ·just rambling ori' -~ 

.· I 

I and trying to dredge up something. I was never told. 
I 
I 

Mr. Goldsmith. Right. For that reasori, I am not· pres~~ 
. . ·. . I 

ing you.· You@tell me if you don't know. and that will be fine.! 

. I 
Do you know whether there was· coordination between the photo- j 

surveillance operation and the wiretap-operation~ I 
i. 
I 
I 
I 

Docid::32277219 Page :35 TOP SECRET 



. ..---··-... 

··. 

mt 50955 

:I 

' 
I 

2 

3' 

4 

5 

6 

.., 
' . 

a· 

9 

'I 
10 l 

I 
I 

I 
1l 

12 

II 13 j, 

14 
I 
! 
' I 

15 i 
I 

I 
! 

16 I 

I 
17 I 
1a ! 

19 

20 

21 I 
22 II 

I 
~3 

I 
I 
I 

'I 24 I i . . I 
.,c: n --- II 

ii 
!I 
II 

TOP SECR 33 

Mrs. Manell.. I don't quite follow the· que_stion. 
1·:;. 

lVir··. Go ldsrni th~~ ·: t~t . ~s . -~ai' ~he : pers~~ md~i tor ing the 

tap operation picks. up a-c6nv~rsation· that is very intere~tin 

Wouldimhe be able to contact. the photosurveillance people·. and 

say, hey, something .is; up.'. : 
..... . '1. 

Mrs. Manell. I would presume that is the purpose. ·· I 

would presume that one would.have to,·.ye·s . 

Mr. Goldsrni th .. Would they do· that directly or would {<;[be§': 
I 

I 

I 

they do it through an intermediaryi. 

Mrs. Manell. I. don't know. 

Mr. Goldsmith.· How much coordination was there between 

the Soviet ~perati6n~and the Cuban operatidn~at the Me~ico 

City station? 

Mrs. Manell. I WOl.lld. think that . if. our interests e@u,~©:: I 
co.i,ncided there woul.d be, but in general we worked within our I 
own• sh6ps. •.. .. I 

Mr.· Goldsrni th.. Did your husband rne·et: as a rna tter of 

routine once a week or everyday with Dave Phillips? . 

I 
Mrs .. Manell. I don't think so but you will have to· ···'I 

ask bim. As I recall,~ think Mr. Scott-held weekli ~itirtgil 
which might be the answer to the question but I was never 

present at those.· The heads of sections~ as· I recall were 

there. 

. I 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

Mr. Goldsrni th • ' Would Ann §oodpasture typically be thereJ, 

too? I 
i 
I 

I 
I 
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Mrs. Manell. I would think so, yes . 

Mr. Goldsmith. Were reports frequently sent from 

Mexico City station to CIA headquarters? 

Mrs. Manell~ Yes~ 

Mr. Goldsmith. That is something that was done as a 

matter of routine? 

Mrs. Manell- Yes . 

Mr. §oldsmith. What form would'the report take? Would I 
I 

I 
I 

they be sent be cable~ 

Mrs. ManelL They could be sent by cable or dispatched 

depending on the urgency. 

Mr. Goldsmith~ What is a dispatch?. 

Mrs. Manell. Dispatch is a letter form, the way the 

information is serit out.. Th~ cable form i~ the brief, the 

brief version of whta the subject is arid thefn it is usually 

followed by a dispatch. 

Mr. Goldsmith. How is a dispatch' actua'lly communicated t--~~r 

to headquarters? 

Mrs. M9-nell. 

Mrs. Manell .. 

Is it teletyped? 

No •. In a diploma.tic pouch?-

Yes. 

I 
I 
i 

I 
M:r;. Goldsmith.· Before a report would. be sent to head:.:: i 

I 
I 
I quarters what procedure would the persori writing the 

I report follow? To be more specifier,~ you have hypothetically'· I 
I now a· piece of information that you think is· worthwhile··· 1 

communicating to headquarters. What ~:3'teps ,· if any, would· the I 
i 

{}O lt7;2 . ' I 
I 
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I 

I 

person writing the report: tak~ to make'-~.S1lre that the' informa-::- I 
2 tion he had.w~s complete and there was nothing else to add? 

. ' ' . - . ' : ~ 

3 Mrs .. Maneil. · ··It··-dep~nds on the. type · .. Q'f· report. If- .it.' 

4 concerned personalitie.s or categorized' ~hbjects, one would 
·~l I 

S check with the Registry files and -dredge· tip· all infcirmiition 

6 available on the subject. In ad.dition· to <the partic:ular 

7 piece· of information, OI1e would d!~:e.edge 'tip c:fll information 

.a about that subject and then it might Or might notbe h~ndled ·I . , . I 

9 
. I 

I by the reports officer. 

10 If it was an original type of cable· -it would be handled 

.11 by· the section. If it· was strictly an-intelligence cable, ·.-. ·. 

:.: ·~~. ::i::e w:e::::: :::::::e b::~u::i::e:: ::~1: ::::a::. ::y h::d::: 
I 

14 l to be sent, certain designations and that sort of thing. 
i 

15 Mr::::cGoldsmith. Most reports would besent by the 

16 reports of~icer? 

li Mrs. Manell. · Yes, exc~pt that ndw and again she wOuld' 

18 be_ overburdened· by repor-ts and period-ically we would have tO. e 

19 

20 

21 

22 II 
I 
I 

~3 I 

:I 
24 1 

I 
")C: h 
,__ It 

il 
II 
H 

sort of retrained by her in order to pu't. all' 'these various 

desdignations on the cable. In general'~ ·'it w.3!s done by the' 

reports officer. 

Mr. Goldsmith. Who was the reports officer? 

Mrs. Manell. Rose Offenbacher. 

Mr. Goldsmith. Before a report ·would be sent, would 

you, for example, ehck previous transc'ripts ·and the pho-to..:. · ·· 

)'_ l Pl. -~~, r"''i '{ 
.\f~\). { fts,-

. ., . . 

I)ocid::32277219 Page :38 TOP SECRET 

I 
i 
I 
I 
I 
I. 
I 
l 

·I 
I 
I 
I 

I 
i . 
I 

I 
I 
I 



. ' ' ... __," 

··· ... 

NW .5095.5 

· .. •' 

2 

··rop SECR 36 

production materials to make sure thatin the.case of tran~ 

scripts there wasn't additional relevant maEeriai arid in case 

of production materials to make sure ~~ 

Mrs •. Manell~ That would be more of an 6peratioqal t~pe 

of cable. Th'at would not be c;tn intelligence· cable. It would 

not involve· the surveillance group~-. 

Mr. Goldsmith. What is the difference betwe.en an o~erai. 
tional ~able and. ah&intellig:ence eable? I 

I 
I 

-.I 
I 
I 

Mrs. Manell. Well, ·:the intel~.j.geflce cable would he 

something that .could ·be disse~inate.d within the intelligence ·j.,: 

community and . ..-the op~rati6na~ -cabl~ wq~ld have to do with 

12 I operations within our,own ag~nG.Y.' I mean-within what we'. were· 

13 11. working ·on.· It Would not b~ d,t• anY value. to anyo~e· outside, I 
·I 

lJ ! 

I 
lS ! 

I 
I 

16 1 

Mr .. Goldsm.i th.. ·In which case would you go· to check the I 
transcripts and photos? ,. 

171. would 

Mrs. Ma'nell. In the case of the operi>tional cable we • I 
be more likely to.check telephone and photos and ask 

! 
18 

19 I 

20 1· 

21 

. 22 II 
I 
I 

;3 I 

I 
24 1 

l 
., c: " ,_...,p II 

I' 

lj 

II 
!I 

someone to check· .the phtos for us. 

Mr. Goldsmith .. What would be. the purpose .in having 

them check that? 

Mrs .. Manell. ~o clarify the situation. 

Mr. Goldsmitp. Just to make sure·the informationyou 

were sending was complete? 

Mrs. Manell.· That is right .. 

Mr. Goldsmith. By an operational·, cable to you .JIT!~.;t·p a 
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i 

~ . ~ ' '· I 

cab:J!e that perta1ns to an operation that Mexico City station ~Lnr:il: 
has in. ef.fect? 

.Mrs. Manell. Or thinking of d'eve'Iop.irig. . In other word· , 

it is.not. of interest-to the general in~e.lligence community. 

Mr. Goldsmith. Were most of the ·cables that you sent 

to headquarte'rs intelligence type cabl'es· or operational 'cables 

if ¥OU know? 

Mrs. Manell. Operational cables because they would be· 

information on various cases that we were working on, that 

our section would be working on. Dispatches would be sent. 

The intelligence cables would be much rarer where we would havr 
intelligen'ce · a piece of information of general inter·est to the 

community. 

were o::~a::::::i::~es I:nm:::t c::::: ::n::sm:s:a::e:h:f cable·s I 
. . I 

~outine,,: you ·would check the. t:r:anscripts(· there·l"~Pe· vhaontot.-pb. reofdour· cetio .. f. 
mAteti~ls ~nd' Anything else' yo~ thought was I 
sendi:ng the cable? I 

Yes. I am trying ·to think. · I really 

l c~n ~,t think. of too mari.y; insta,nces when I would be checking on 

I 
i 
I 

. I 
.. . . . I 

the t,elephone taps c;1nd the phto_survei,l·lance. · Really f what I aJ:ll 
i 

\1 .. thinking of in terms of ':"·':"' s~y we axe inte:t;ested in a particu.,..j 
, I 
1 lar identified Soviet inteli~gence off_icer who perha,ps is 1 

. I makin<J a trip to the. states i to the bO;der , · That would be' .an I 
~operational c~ble, We would want to.make.people a,wa,;r;e 'of that~ 
!I 
!I . 
II 

i 

1·. 
I 
I TOP·SECRET 
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We would want to mount something to have him watched if he 

crossed the border, who he saw, what he did. That would not 

be of interest to the intelligence community. I would not 

be checking the photosurveillance or telephone taps particu-· 

larly about that. 

Mr. Goldsmith. What would you b~ checking in that 

example? 

Mrs. Manell. Perhaps I would h<ive checked there~ yes. I 
I 

. . i 
Yes, I would have had to to know hhat he was doing.that. We~ 

could have heard about it through other meanS· but I thinkthat 

I 
I most probably would check that. 

12 ~~ Mr. Goldsmith. Would you have done that personally or· 

13 ~ would the reports o£ficer have done that?' 

I 

14 I Mrs. Manell.. She would not have ''been involved in the 

15 operational cable. That was done within·· the section. ·· The 

16 rep6rts officer had to do only with the intelligence cables, 

17 not with the operational cables. The~ weie handled within 

18 the var~ous section~ in the station. 

19 Mr. Goldsmith. In that case, the person who would 

20 check up on the transcripts, for example, would be the 

21 particular person who was in the secti'ori 'sending the cable? 

22 II 
I Mrs. Manell. I would think so, ·~es: 

~3 
I 
i 
' I 

Mr. Goldsmith. Do you recall doing that yourself on · 

24 I 
I 

occasion? 
'· 

")C: n ....... II 
II 

!I 
II 

001078 
II 

I 
I 
i 
l 
I 

·I 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
i 

I 
! 
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Mrs. ManelL Oh . .yes, ·tha't, but not checking,. I did not 

-just check photographs when I wanted' to,· I would' go to Annie 

on photqgraphs .. The •rest of it,.:\he telep'horie materials·;'. ·t 
• .• ' I ' • ·• 

I, • ' • 

would find already fil~d 'in the variotis files that they 

belonged in~ tn "P" files, subject fil~s or whatever, or I 

could go to the runs, the chronological' ·runs that were 'kept·,< 

of the l?LI:a teral 'telephone operation. 

Mr. Goldsmith._ By.runs,. what do you·mean, _the tranfii-· I 
' ! 

scripts? ,. • I- f ~ _.,_,._. _· ........ c:,~.-1 

Mrs. Manell. Yes.. I am sorry_. 

Mr. Goldsmith. What is a P file? 

Mrs. Manell. A P file is a persona:ililt''file. 

Mr. Goldsmith .. That is a local file kept at the ~1.\:: 

station? 

Mrs. Manell. That is right. 

Mr. Goldsmith.. Its counterpart at headquarters woUld 

ge the 201 file? 

Mrs. Manell. That is right. 

Mr. Goldsmith. Do all CIA stations maintain P files I 
i 

or is that really a procedure that was instituted by Win Scot, 

I 
I . 

I in Mexico City? 
I . I 

Mrs. Manell. They have their· own .tte:tminology for· it -I 
.I 
I 

Mr. Goldsmith. Every_ station as ·a: matter of routine' I 

but everyone would have personal files, yes. 

would have == I 
i ifo i 6pi·~·- -·-·. I 
I 
' 
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Mrs. Manell .. The equivalent of a.201 file. 

2 Mr. Goldsmith.-" They may not necessarily (I!!efer to it as 

3 .. a P file? 

I 15 I 

I 
! 

16 I 

17
1 

18 
! 

19 
I 

20 I 
21 I 
22 !I 

! 
. ~3 

I 
I 
I 

I 
24 I 

I 
")C: r. ,... II 

II 

!1-
ll 
ll 

Mrs. Manell. .No, I think th~y wouldn't. I have served 

in· other stations and :€heyrf:Jdid not call them p files there. 

We did in Mexico City. 

Mr. Goldsmith. What cr1ter·ia ·were there for deciding 
. . . .. .. ' .. 

. • '• ' . . J I . . '· , . . ' 

whether a report should be .sent: 'to· headquarters? · How, did you I 
I 

·decide in other'~ords,·•tha·t scime;!_thihg was suff~ciently ,§igrti~ ! 
... ~. 

ficant t6.send a report?· 

· Mrs. · Manell. A ·lot. ctf. -times .'life didn't .decide· because 
:. 1. '1-

the reports officer had access to a lot ·o.f t:he mater.ial that . . . . :. . . . . . I 
we wbuld have ~nd sh~ would have already made a decision ah6U:' 

what. was appropriate and what wasntt. ·.I't would be things tha 

. we developed 'Ehat she would not· be aware o.f that we- would 

bring to her attention. ·'·. 

Mr. Goldsmith.. Even so, I am s:ure there was a lot of 

information you had b'oth of an intelligence nature and an 

operational nature. Did you s~nd a cable for each particular 1 

items 9'<1:1. information to hea~quarters? 
i 

... I 
Mrs. ·Manell ~ 

o~ urgency or not. 

'than we sent cables. 

Mr. Goll:dsmith .. 

more importapt -~-

. I 

It would depend on" whether it was a :tnatte~ 
I 
I 

I would say we sent him,..more dispatches· ·I 
I 

Cables suggests that the information i~ I 
I 
i 

., ~t . I .· :· I 

Docid:32277219 Page 43 
TOP SECRET 



··. \. 
./ 

mt 50955 

.. 
•' 

TOP SECRET 41 
,. 

Mrs. Manell. · Yes. 

2 Mr'. Goldsmith ... Than dispatch~. . ' . . 
.... ·. 

3 Mrs. Manell.. Y,es .. ~ p • 

Mr. :Goldsmith. Would a cable reflect the particular 

S item being urgent?. 

6 Mrs. Manell .. ·Yes. I can think of instances where. it· 

7 might not.: I would think in general tt~at is the method 'that 

8 

9 

I 
10 

I 
i' 
I 
I 

I 
11 

12 

II 13 
I 

14 

l 
lS I 

I 

I 
I 

16 I 
I 

17 I 
1a 

! 

19 

20 

~1 

22 II 
I 

~3 

24 

"'" ,. .. ,, 
I' 

!I 
!I 
li 

one would use,yes. ·I 
I 

Mr. Goldsmith .. In general if something was of routine ·.! 
·I 

significance it would ge sent to headquarters by means ·of I 
dispatch? 

Mrs. Mane.l-1. 

Mr . Gold,smi th. 

by calDTh=e? 

·Mrs. ',.:'Miuie~L-': "Yes. Are you leading up to anything 

specific? I may not be on the same wave ·length that you are · 

on. 

Mr. Goldsmith. In response, I reallycan't tell you wh t 
I 

I am -leading up to if .anything .. However, I want to assure youj 

' . i 
that I will give you an opportunity to clarify any answer you 1 
have given to me. 

Mrs. Manell. It is just ~hat I thought you would have 

I 
I 
I 
I 
I 
I 

known about cables and dispatches •.. I a:m wondering, you know, 1 

why 

· -Mrct "Goldsmith. I have to state first that by means of 

. . " : 

0 tl j_ 0.7 9 , .....•.. 

I ., 
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I. 
I 

this procedure I am not really·authorized to answer questions 

2 asked by a witness but I will certainly give you an opportuni y 

3 to clarify or expand on any. answer you' have given. 

4 Secondly, · to answer your question. ih part, al thou.'gh we 

5 have had.an interview before, t~e purpose of the deposition r 

6 to put all of· this on the record. In 'fact, many of the 

7 

a 

9 

10 

11 

12 -in headquarters or central desk? 

'I 13 Mrs.· Manell. · Yes. 
I 

14 Mr. §oldsmi th. The person a)~Ectha.t desk would --

15 Mrs. Manell. We might decide at· the station that it 

16 should go to other stations as well. We'could make that 

17 decision locally. 

18 Mr. Goldsmith. Is it fair to say th~t most of the i 

19 informaLtion that you and your husband sent to headquarters · · ··1 

20 would have gone to the Soviet Russia©Cduri'terintelligenCe 

21 Section? ·:._:. 

22 II 
I ~1rs. Manell. It would have gone"first'to the Western 

":3 
I 
I 
I 

I 
He:rn.isphere Division because we we~.e under them. That was 

24 I 
! 

their bailiwick. We were under them geographically. 

"!C: r. ,... ... II 
II 

!I 
II 

It is true that my husband was in the Soviet Section. 

II 
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I · It was carried that way not for that reason, because it was 
I 

2 

19 

20 I 

21 1 

22 il .· 
I 

of :interest to the Soviet Sectionthey·would be automatically 

~ade aware of it~ yes. 

Mr. Goldsmith. Would it also go to the Mexican desk? 

Mrs. Manell. Within 11 WH"~•' 

Mr. Go~dsmith.- · To your knowledge, was 'information also'! 

transmitted to headquarters by means of'telephone? 

Mrs. Manell. I would guess it cdula be but I wmild I 
I-

think it would be rather rare .. · · I 

Mr,. Goldsmith. Why do .you think it would be rare?· 

Mrs. Manell. For security reasons and also -~ yo.

0

u_·n know~ 

for a matter of record generally things·wartt tope put I 
record. 

Mr. Goldsmith. If someone wanted to·aovid@putting 

something 6n the record, would he make a. telephone call?. 

Mrs. ::-:Marieilil ~·l:. I guess anybody could always' pick· up 

the phone .. 

Mr. Goldsmith~: Have you ever heard of the term 

"Unaccountable fough? ,, 

Mrs. Maneli. I have heard the term:, yes. 

Mr. Goldsmith.· · Do you know what that l'neans? 

Mrs. Manell. I guess unnumbered pouch.' I don't speci-
I 

:: II .fically know. 

Mr . .Goldsmith. Do y~:m know what it was used for? 
I 

"jC: h 
,_..., It 

II 

!I 
:1· 

Mrs. Ma:nell.. No, I don't. 

l -~ •, 

(\ 0 1" [l \J 1. ' . .. . . . 
'-' . :·' '(f, 0 ·. ' ' . ,. 

!I 
i.·. 
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Mr.· Goldsmi.th.. n·id you ever use one yourself?, 

Mrs. Manell. No. 

Mr.. Goldsmith. . Are y;ou aware of· any other manner in· 

which a non--recotd communication could· have been done? 

Mrs .. Manell. No~ A~ I said before,. ariyone could pick 

up a telephone .. · I. mean obviously ther.e were rules, we ·would· 
.r. •· 

anything. We were ·not permitted .to 'do that:~. 
• ' ' • ,t 

We would not 
., 

·~ . ',/ 

do that. 
I 

What I. mean was that, well, I mean if the Chief. of ! 
Station, for example, ,wante<;l to c~ll SOnieone in headquarters, I 
I am sure he could pick up the. phone arid . c'all them. 

Mr. Goldsmith. Do you. know if he ·ever did that? 

Mrs. Manell .. I don't know .. 

Mr .. Goldsmith. Do you know Charlotte Bustof? 

Mrs. ManelL. No. · The name is familiar to me and I ' 

understand she works in WH Division but· I was never inWH 

Division so I don't know her. 

Mr. Goldsmi.th. Did you know tha.t in 1963 she worked on-

the Mexico Desk? 

Mrs. Manell. 
I 
i 

I have heard that· said, yes. I think ·the 1 

last.time we were together, when I was inrtr:erviewed the first 
I 
I 

I 
22 ~time, here n~me I . . 

I 
I 
I was mentioned ... But other 'Chan .that, I don't 

I 
~3 1 know of her. 

I 
I .. , 

24 I 
! 

. I 
What. would be standard operating. procedU:rie 'Mr. GoldSini th. 

.:25 r: at 

ii 
!I 

headquarters upon receiving a cable? 

II 
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Mrs. Manell. ';!: don'·t know h_ow,to answer that question. 
' . 

I don't know what you mean. 

Mr. Goldsmith. Wou~d they typically respond to a cable 

Mrs. Manell. Oh,- yes. I thought you meant within head 

quarters what was their movement •. 

Mr. Goldsrni.th. I may get to that ·1a.ter on. 

A cable§sent to headquaiters .. 

. ' 
·Mrs. Manell. If it was sornethin:gspecific and we wante4 

I 

! 
I an answer, yes, they would answer, mbsj;:'yprobably by cable, 

since we had sent it that way. Saying "Dispaitch follows" is 

how they would normally do it because there would be pro:ba:ply-

more than they wanted to put. in the dispatch. 

Mr. Goldsrni th. How long- did it ·c;;fe:rierally take to get; a 

response from headquarters? ,·': 

I 
Mrs. Manell ... I think there is a rul~;. I don't kno~, I-

thinking back many years ago when I was first in "t:hat, a 
I 

cabl 

had to: be answere·d within a certain ·set ainouht of time. I 

don't know what· that is-. In other. words'· -''it would requd1re ., 

a fast· response, as fast as possible .. ·· 

Mr .. Goldsrni.th~ I' would like now to ·get into the· 
. . 

procedure· at headquarters to the extent that you ar·e aware 

.. I 
'i 
r 
I 

()f l 
22 ~~--it. Once the cable carne in who would-make the decision as 

I 
I 

to 1 

I I 
~3 I 

' I 
24 I 

I 
")C: n ,... ,, 

II 

!I 
II 

I 
I 

I 

I 

where it would be routed? .. :; ' 

Mrs. Manell. The person could tell by the desii:gnator 

at the top who the responsible-officer was for it. There 

...... ~ .· 
;··· 

ll 
~, •, 
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would be designators for area division and then for projects 

and so forth. By the torte of it one· could tell who was 

responsible for that. 

Mr. Goldsmith. The cable itself ·would have indications 

.as to who should receive it? 

Mrs. Manell .. If there was enough'put on the tope. I 

am getting into detail now and I am not ""ansWering your ques~ "I ' 

tion. If it carne from our section, if it ·came from Mexico 

City station it would go to the MexicO 'City desk and that· ' 

would be WH Divi~ion. 

Could we just wait for just one mfnute without putting 

this all down? 

Mr. Goldsmith. ·Sure, go ahead. 

10ff the record discussion) 

Mr. Goldsmith. On the record. 

Who would decide whether someone 'high up in the Agency 

should receive a. particular cable? I imagine the persori· 

sending ltlb:11in Mexico City station would be able to designate 

someone high up,. DCI, for example, to· ·s·e·e it. 

Mrs. Manell. Yes,. they probably· could, yes. 

Mr. Goldsmith. What about at the receiving end? Who 

would decide that a· c;::able is sufficiently' important to go 

relatively high up? By high up I mean the DCI or the head 

of a particular division or the assistant to the head of a 

particular division. Who would make that decision? 

0 0 j.{} 8 4 

I 
I 

.. I 

., 
i . I 

.I 
I 
I 
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I 
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,'.' .. . ... ' . ' : ~ 

Mrs. Manell. weil ,. th~ case officer certainly would 

not .. 1t¥du mean on the headquarters level who would decide on 

·tlie ~11e'adquarters level who· higher up in· headquarters should ·' · 

see it? 

·Mr.;;: . Go1dsmi ~h .If~ Right. .... ..;t'. 

Mrs.· Manell. I would guess the head of the WH Divisiorl" 

the head of the divis-ion.· I mean a ca·se officer would work· · 

within his own section, his section heaQ.•iillsla."rid depending o.n 

what they decided together. most probably . .:..- I am not sure · 

whether the head of the .division .sees· ev¢r·y ·cabie. I would. 

suspect not. 

Mr. Goldsmith. ·Basically it wo.uld ··be up to the person···.· ·. I 
receiving the cable to bring it to the· attention of the head··· 

... 
of the "division. who would' then mak.e the decision to send it. 

further up? 

Mrs. Manell. Yes. There might be some interim di-scus-

sion about it. The case officer would not go to-.the head of 

the division. 'He would got~ the section: 'chief and frorn:ther 
. . ' 

it would go up. It is just that GS-9sdon't ·talk to 17s. I 
i 

Mr. Goldsmit~. ·· Turning now. specifically to th'f area of 1 

, I 

Lee Harvy Oswald, do' you know whether'the'Tarasoffs or ariy6rie i 
I . . I 

else at the Mexico Ci'ty station ever· attempted tO do a voice I 

identification of O~wald's voice? 

Mrs. Manell. I don't know. 

Mr. Goldsmith. . In other words,· lii:;_tening to a tape of' 
'i . !I 

II <.rJu© 
•' .. 

I. 
. '• I 

I 
li I 
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·I 
the·. conversi:vtion' and· deciding whether or ·not the vo;Lce on the 

2. ,· 

Mrs.· Mariell.. You· mean. because th.ey had s~me~thi~g: tc:i" 

4 compar·e. it with? 

' 5 . Mr. Gold~m1tri::; Y~~ migl).·~::~ha.v~ -''§c;>me~·hih'g: to_ CO@pare 
,•• .·I> • • .. ,·· 

6 . it with,_·youcmight,n6f •.. 
J ,· .1: ( 

, 'J' I .< :•, "'• ).,r-, t~ '<, 

Mrs·- Manei-i. r.: don It scee how-. they .'c'Ould ~> ·. 

·a ' Mr .. Goldsmith~ .. ·'For .. -~·xampT~·, you ~nlght hav~ one tape. 
1'-. ' • ... • 

9 Tf~you 'had<Oswald 's. ·~oice o'n TV you· c6~1d .obtaifi that tape 

19 .· i . recording and you could' --
1 

· 'Mrs_. Manel.L ·That is what I say; if you ar:e Co!)lpring 

"" I I 
I 
'I 

' I 
I 

. ,12 I it with: something ·e.lse . 

·,.• .. 

"13 t· 
I -

Mr. Gqldsmith. Do you know if any type .of voice 

! - son was· ever made? 

comparf~. 

15 
. I . 
I. 

16 l 1: 

Mrs. Haneli. ·:I· don't know . 
. . I. 

':Mr. 'Goldsmith. If it had .been done would you have _know~? 

' 17 
I I; 

Mr.s •. Malle 11. · . Maybe not.. I was not the.~e fu H ti-me a~._ 1

1

-

you recall •. ~t don't know~ 

I 
I 

18 

I 19 Mr •. ·Goldsmith-. I would like to refer your attentio'n_ rio~ 

20 

I 
i 

to CIA document number 208,which is cable. number 7025 ·and I ·. -~-
21 .. . . J. 

would 'like. to: ask you to. read par~graph humber 4.. 1 . 

22 !I 
I 
1.-r-Mrs. Manel:j.. That· is. !f<r?· 

;3 I 
I Goldsmith. It says w-~,. J • F~ingla.s·s. Mr • I think it 

l'. 
-:t;efers to Boris. According to that it·,~:sugg~st·:.:;tha t_:·a;:,izoice ·-· 1 

,.: ~~- ' . 
· ... ~ ,:· comparison was 

. -~~ . . . : 
II ' . '• . . . . I 
il 
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10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

~3 

24 

.,c: 

... d 
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I 
I 

Mrs. Ma'nell.- If he says so, it was. 

Mr. Goldsmith. But you don't have personal knowledge 

of that? 

Mrs .. Manell. No. You could. ask my husband about that. 

I am sure he knows~.· 

Mr. Goldsmith. Before we move on, w: J .. Feinglass woul 

be a pseudgnym for Boris? 

Mrs. Mariell. ·r pre_stime it was. ' I 
I 

Mr .. Goldsmith .. W. J. Feingl~ss would'· be a pseudonym?' ·I 
Mrs. Manell. That is right. 

Mr. Goldsmi'th. .Pseudonyms. are r6uti'riely used by the 

~~ Agency? 

Mrs. Manell. 
1 

Yes ... 

Mr. Goldsmith. What would be the purpose of using the 

i pseudonums? 
I 
I 
i 
I 

I 
I 

.I 

II 
I 

rt ,, 

!j 
ll 
II 

Mrs.· Manell. Tb conce~l their real id~ntity in traffici 

Mr. Goldsmith.. So if this cable ·were 

Mrs.· Manell'. -- were~\imtercept'ed' :..:·.;· .. 

Mr. §oldsrnith. no one would know who W. J. Feinglas~ 

refers to? . '• 
-i - •:.'l . 

I 

Mrs. Manell .. Yes. ·;·-: .. ~ .. .. ~ I 
I 
I 

Mr. Goldsmith. Does the Agency hav~ a practice·of 

having its employees; specifically ca~~fe· officers, use opera:..: 
I· 
l 
I 

tional aliases? 

Mrs. Manell . 
. . . 

I wouldn·,kt~ysa~:0 so;· no .. It i:s done in 

I 
I 
I 

Docld:32277219 Page 52 
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specific instances. 

2 Mr. Goldsmith. If a case officer has a contact with an 

3 agent would he use his own name or would he·use his pseudonym 

Mrs •. Manell. He would never use a·pseudonym. This was 

S strictly for cable traffic. He would riot u~e .that at all. 

6 That was for cable and dispatch traffi~· bhly ~ithin the Agenc . 

7 

8 

9 

10 

11 

12 ' 

'I 13 II 
I 

14 ! 

I 15 I 

I 
I 

16 i 
17 1 

I 
18 

19 

20 

21 

22 II 
I 

~3 
I 
I 
I 

I 
24 I 

I ..,c: n ...... II 
II 

!I 
II 
II 

Mr. Goldsmith. Would he use his own name then? 

Mrs. Manell .. He would use an op~rati~nal alias in thatj 
I 

case. I 

Mr. Goldsmith. Would an operational alias be listed 

anywhere at the Agency?. 

Mrs. Manell. Yes. It would be.listedin the contact 

reports which would be made. routinely and would be well docu.:.. 

mented. 

Mr. Goldsmith. Do you know if the A·gency has any 

cent<ral files indicating which operational aliases were being
1 

used by its officers?. 

Mrs. Manell.· Well, they could check back to the statio . 

I don't know. I would think that if they got the contract I 
reports, at one point I know earlier we did not always· send 'i 

I 

contact reports when I was at other pl~csa. But I th
1
ink .that' l 

I 
I 

for quite sometime in this period, cont'act~:·reports were I 
required to be forwarded on a monthly br tri:..montb}:.Y.t,bg.§;,is. 

I 

Mr) ,Goldsrtli:th. You don It know whetHer they maintained 
I 

any kind of centralized file? 

001.08.8 i 
... I 

I 
I 
I 
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I 
Mrs .. @Manerild:. It would be recorded,. it. wouid, always 'I 

' ' ' . 

be recorded in some fashion or form either in !,a contact ,repor 

3 I don It know that there' was a file as 'si.ich maintained in 

4 the Embassy listing the .aliases. But· it could be carded . 

. 5 most ,propably and then retrievable. 

6 Mr,. ·Goldsmith.· Getting gack to our friend Mr. Oswald,·· 

7 when was he fi_rst drawn· to your attention?: 

n 

14 

15 

16 

17 

13 

Mrs. Manell. Through the.hilateral transcriptions. 

Mr. Goldsmith. 'So, you read a trariscr.ipt involv'ing 

Oswald? 

Mrs. Martell. ·Yes. 

Mr. Goldsmith. 'Do you r:emember VJ:hat that ·tra'nscript ·. 

said? We will give you a chance to look at the transcript 

in a moment. Do you remember offhand whabt±.he substance of 

it was? 

Mrs. Manell. I know. he w.:ts in touch with the Soviet 

. ··I 
.. I 

·I 
I ., 

I 
I 

Embassy by telephone and he was asking about a letter' .. : a vi·~.a.:1· 
as I recall. 

19 Mr. Goldsmith. · Was the Oswald cOntact with the ·.· 1 

20 II i 
Soviet Embassy considered to be unusual? I 

21 I . . I Mrs. Manell. No. 1 

II i. 
22 I i-1r. Goldsr:ni th. Why not? j 

. II, . 

"'3 ,l 
- i Mrs: Jl.ianell. Well, there were cases of other Aw~ricans I 
24 I who contacted the· Embassy for ·v~ri·~~s reasons~ We were only 

1

1

1 

! 
2.5 ~ . obliged to ~eport the co.nt.act of . c;my Amer:ican wi-:th the Soviet· I. 

11 ... : · · .l 
II o n:l. lf8 ;g I 
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:I i 

I·EmbasSy •. 

I 
l 

2· Mr. Goldsmith. So in Oswald's case it was just a 

3. routine- contact by an Atnerican as·.far as yo:u. were. co·ncerned?· 

·s 

6 

7 

8 

9 

I. 
10. I 

I 
i 

. 12· .I 

13 II 
I 

.1J i 
l 

15 i 
I 

I 
I 

16 i 
I 
I 

17 ·I 
18 

! 

19 
I 

20 I 
~1 

·, 

Mr. Goldsmi.th~· 'If .that is the·· case,.-·then why was the· 
' • . • .t,,_ f~~' • -· ., • /"' ..!", • ~~: • \ 

' .. ,; ' • I 

case sent concerning Oswald? 

~ 

Mrs. Manell. ·.~hat- is why :t asked ~ou. that earlier, 

·because iJ:?. ·the case of Americans we were required· to send it. I 
-I 
i 

by cable and not by dispatch. I 

. Mr. ·.Gold5smith. Was. th?tt' a· written: regulation? 

Mrs. Manell., I don ··t ·know if it was written but it wasj 

understood at our station that any Ar!l~ricans,::who- were __ in touc 

I 
with the Sov±et Embassy that tma t fact had ··to be. known to 

headquarters by cable. It wa·s al:ways ·sent that way, whether 

we considered i't very unimportant or routine or not. So 

there mus-t have been a regulation but I· am ·not. aware of it. 

Mr. Goldsmith. I-gues9· then .l.f ·-we were to review the 

Mexico C.ity station cable trafficr": to 'GriA@headquarters we 
I 

. would find a lot of cable.s reporting contact by Americans? .. , .. 

Mrs. Manell. You would find others, ·yes. 
i. 

! 
. I 

himeslefl." 
. i . 

Mr. Goldsmith. Each case the peisori'identified 

.22 r or you had established iden~ification? 
'I 
I 
I 
I 

;3 

24 

..,c: 
--~ 

I 
I 

I 
I 
n 
il was 

II 
il 
II 

Docld:32277219 
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Mrs. Manell. I" guess the person listeni'ng.to the tape-

' ' 

-~ I don~t recall whethei it was in· Spanish or Rtissian· or 

what. I don't recall .. As I recall,. I saw it in English. 

Mi~ Goldsmith. Let us take a·lo6k ~~that transcript 

5 n0w .. I would like to refer·_ you to CIA document number 13. 

6 Pl~ase ~ake a look at this. . . ~. . . 
t '• ~. 

7 Mrs ... Manell. It was in Russian~· 

8 Mr· .. Goldsmith. You are looking at an· English transla- ·I 
I 

. 9 tion of a Russian con~ersation? . 

10 Mrs. Manell. . Yes, that is right\ 

11 Mr~ Goldsmith. What is·th~.date'of the transcript? 

12 Mrs. Manell. 1 October 1963. 

13 Ji Mr. GoldSmith. That means that the Coiwerstation was 

I 
14 1 had on 1 October 1963? · 

I 
.· 15 I 

I 
I 

16 I 

17 I 
! 

18 

19 

Mrsr Manell. Yes. 

Mr .. Goldsmith. It took place according to the tran-

script sometime after 9:55 in the morning, "is that correct? 

Mrs.· Manell. That is right. 

Mr .• Goldsmith. In that transcript the person talking 

20 identifies hims~lf as Lee Oswald, .. is that correct? 

21 

22 II 
I 
I ;3 I 

241 
I 

., c: r. 
,... ... !1 

il 
il 
II 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. Based upon that transcript, is this the 

transcript that prompted· the cable to.· be sent to CIA head-
. '·. • •• ' ' -" .: , ·: r.: ~-

quarters? 
. ' 

Mrs. ManelJ.~. I ·presume it was .. · 

.· ~lUi il!il 
r_' • 
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I 
I 

Mr. Goldsmith.. We will give you a~~.;chance to. lo.ok at al 

2 the transcripts. 

3 Mrs. Manell. lam sure this must be it, yes. 

4 Mr. Goldsmith. What indications-if any are there on 

5 this transcript that Oswald was an American?· 

6 . Mrs. Manell. · Well, he says he speaks in broken Russian: 

7 He could tell from that probably what 'hatH)nali ty the persorf'" 

8 was and the name Lee Oswald sounds American~ It.is not a· l 
I 

9 Mexican name certainly. I 

10 He says 11 and spoke in broken Us!:!ian1L If it were a : ·· ,!. 

1l Spanish person speaking broke Russian or Ert~lish persori' 

12 

II 13 ,, 

speaking broken Russians the transcribers would know. The 

accents are different .. 

I 
14 I 

1 
I 

15 I 
I 

I 
! 

16 I 

I 

Mr. Goldsmith. The transcriber does not indicate 
I 

Spanish! 

I 

whether it is an ·American speaking broke Russian or a 

person spe~king broken Russian. 
i 

. 17 I Mrs. Manell~ No. 

18 
! 

Mr. Goldsmith. It indicates who~ve~ ~as talking was 

19 Mrs. Manell. ~~ speaking in broken Ru~sian, right. 

20 Mr. Goldsmith. I notice that there is some writing 

21 on the bottom of the page. 

22 II 
I Mrs. Manell. Yes. 

' ' 
'·-' 

":3 
I 
I 

I 
24 I 

Mr. Goldsmith. What is that? 

I 
I 

"!0:: 

" ,.. ... II 
jl 

II 
II 
II TOP SECRET ',., 
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:I 

I These are .,.._ I am not sure whe.ther that would be' .the· lines 
I 

· 2 .. wheJ?ee;;;tha t occurred.· 

Mr. Goldsmith.· On .the tape? 

Mrs. Manell. Yes.··~ don't kno~ .. 

Mr .. Goldsmith. The last line would be the time? . 

Mrs. Manell. Is that it? 

Mr~~Goldsmith. · 0921 to 1320. I hotic~ theie i~ no 

routing indication on this transcript.'. Is··there any reason 

why that would be th~ case?. 

Mrs .. Manell. I am wonde:ring if ·this was the original 

one. I worked· from the copy. It.would have to be. 

.Mr. Goldsmith~ In paJ::"t it would ·se·em this is the· ·-·{·· 

original beca'lJ,se it has the handwriting on'the bottom of the 

page .. 

Mrs. Manell~ Yes. 

Mr. Goldsmith. Whose handwriting is that? Can you 

tell? 

Mrs. Manell. I don't know. 

19 Mr. Goldsmith. Do you know why there are no routing 

20 indications on the transcript? 

I 

I 

I 
i 
I 
I . 21 Mrs. Manell. I have to say this must be the reason., tha~ 

22 ~~ htis was the original o:J; the tr~nscript ahd that this would 

~3 

24 

I 
i 

I 
be what would be in the files, the chronological files that' 

were kept. 

i 
I 
I 
I 
I 
! 
I ., c:: . n ,... il 

!I 

The routing indicati.ons would normally' I Mr.. Goldsmith. 

il 
ll 
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i 
go on one of the copies? 

-.~ . . ' 
Mrs. Manell. . Yes. 

.. ·' · .. 
·Mr. Goldsmith. So, the original would no:t typically be 

.· '. 

marked all? : "" up at - y . ... i ' . 

Mrs. Manell. That "trzould be my guess from seeing this,.' 
.. . . ' ' ''• ' 

\, 

yes. You see, ~d:"t Say's ·page 1·, COPY. r1umbe.r · 1 ;. so that must 

be what· i.t is. You see, the ·kind that went through the · 

station that were routed around would 'have ·:ir,arious p~ople-' s I 
I· 

i 
·names and filed so and so at the bottom. • I 

I 

Mr .. Goldsmith. What. you are fefe·r.ring to here as the 

bottom, it says HSCA in caps. That refers to this Committee#' 

House Select Committee on Assass.i,natiops, ·tha_t was put· ori · · 

later., What action did, you take,afterseeing this transcript, 

Mrs. Manell~· i think'I was the third ~r beyond person 

15 ! ·who saw· it.- .rt was broguht '.to my. a.tteriti<:>n by the Chief·, tl1e 
·I 
·I 

16 i Head of the Sov-te.t_ Section~ and by Ann·' Goodpasture who was 
I 

171 discussing this and. who was going to riotify, headq~arters arid . I 
18 

I 

19 

20 

21 

22 
,, 
II 

~3 
. I 

I 
' I 

' 24 I 
I 
i 

"')C: n ,.. .. ,, 
jl 

ll 
il 
II 

do the memorandum .. I think there was a· bi.t of discussion ~b61t 

whose responsibility it was. As I recall; I was 'told to 
' . writ~ 

i 
.it up. 

Mr. Goldsmith. Why was there discussion about whose 

responsibi~ity it ~as. '·.' 
.,; '•· 

Mrs.: Manell. I think because wheri it was an American 

i:ib(t0so·lr.t:~b.£·Pfi:n')(1 between ·whether we · sho'lild have to do it, · 

whether it was our responsibility to s~nd this up because it 

J ~ . 

i1i p ".1 ·-"~ f~ & \1 \., J.:'U u .. 

I 
I . 
I 

I 
I 
I 
I 
I 

I 
i .I 

., I 

I. 
I 
I 
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i 

. I 
had' to be accompanied by a memo. ana it took time, or whether l 
it.was Ann's responsibili'ty. It was jU"st a little, not. argu-

3 I ment,· but a discussion about, well, "you do it, .I don't want·-· 

4 to do it,:. you handle it", and I had to do it. 

5 Mr~ Goldsmith. This would have been accompanied by ~ 

6 memo? 

7 Mrs. ManelL Yes. This type of· thing, the cable would 

8 be written and at the same time th~ internal memo. would be I 
I 

9 I 
I given to the Ambassador and whoever else should be notified 

10 about this. In this· ase ·the legal attache at the Embassy. 

11 Mr. <;oldsmi th .. Would a dispatch with more information· 

12 

II 13 
l 

follow? ... · .... ' 

Mrs. Manell. No,- I don't think so. There was enough· 

14. ! . 
' 
i 15 ! 

I 
I . 

16 'I . I 

to make this-- that he was an American-...:;.;;'it was enough to 

I 
make it a matter of record that he a·s an Amer.ican was· i:h 

touch with· the SovdEet·. Embassy· and to give ·the gist of the 

17 conversation. 

18 

19 
I 

20 I 
21 I 
22 !, 

I 
I 

~3 i 
I 

I 
24 I 

! 
")C: r, 
,..~ II 

'I 

il 
II 
!I 

Mr. Go·ldsmi th. Did Dave Phil'lips. have anything to db '.
1 

with this eable, with this transcript at tha·t time, in Octobe~ 

i 

I 
1963? 

Mrs. Manell. I thought at that'tirne that he had·; that< I 
I 
I 
I 

. . •' ' . . • '1- ·, ·•.. : 

he was head of prqpaganda·,- :covert ~ction as they. called it, 
' _;. . . 

I 
I knmiT. lai~er pe became head j 

of th'e Cuban Sec tidn but· I am· not ·sure ju~t · what~ tim±ng there · 1 

propaganda type_responsibiiity. 

I 
was there. I thought :~ t this titne he. was._ head of. the Covert ! 

. -~ ' 

.,. 

i 
I I . 

I 
I 
i 
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Action .. 

2 Mr. Goldsmith. Do you remember ever discussing! the 

3 cable with hime? 

4 Mrs. Manell. I did not. 

5 Mr. Goldsmith. What action did you· take af.ter seeing 

6 this trariscript~ 

7 Mrs. Manell. I wrote the cables· for headquarters and 

8 the same time I attached <"!:he cable, I wrote the meo to be 

9 distributeddto the Embassy and sent them bo-th forward to 

10 Mr. Scott. That is the way we had to do it·. You could not 

11 send the cable first and memo later. They ··had to go out 

l2 

II 13 
II 

attached. So he saw that there was a·complete package~ 

Mr. Goldsmith. I 
I recall from the in·terview that we had 

I 
14 ! that you basically reviewed transcripts iri-a chronologidal 

I 
15 order, is that right? ,: I 
16 Mrs. ·Manell. Yes. 

I 

17 Mr. Goldsmith. So you reviewed the trahscript ftom the 

18 

19 

20th, the conversation that took place ~~ the 20th befo~e 

I 
you reviewed transcripts of con~ersatibris~that took place on ,he 

20 

21 

i 

I 
. I 

I 

21st? 

Mrs- Manell. I would say so. 

22 II 
I 

~3 

24 

'"!C: I ,... ... !I 
II 

!1. 
il 
II 

I 
I 
I 
I place on 1 October 1963 but presumably by then you have seen . I 

transc::~·M::::l~ep::::d 
1::::k so. It wOUld not have t6 I 

Mr. Goldsmith. Here we have a conversation that took 

.; ~ 
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3 I 
4 

s 

6 

7 

8 

9 I 
I I . 

10 .l 
I 
! 

I 
11 

12 

II .13 j, 
I 

14 ! 
' 

15 

16 

17 

1a 

19 

20 

21. 

59 

be but I would.say so, yes: 

Mr. Goldsmith. Based on the routine procedure you 

followed? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr·. Goldsmith.. Now,· prior to sending· the cable did you 
. . . 

check -earlier 'transcripts· to see if Oswald ''s· name had come 

·up earlier? 

Mrs: Manell. I don't think we did that. I have a very\ 
I 

good memo~y and I have. a trained memory and 'I·would rememb~r I 

if his name had come up previously and it 'had not. -However, 

I did do a check of our files I· a thorough. check of the fir.J.;es. 

I also in~uired of the Chief of Registry a~out whether he had 

seen this name recently~ whether he w~s·making up a P file· H 

or whatever. I ·might have looked into the .. Sov.ie-t contact 

'file. 

Mr. Goldsmith. You said you did·a .. thor<;:>ugh:check·of 

yo11r files. What would you be looking for? 

Mrs. Manell. I·would_be looking at the card index to 

see if we had a card on him which would indicate.what files 
- • .. • J 

you could find the informa,tion in .. 

Mr .. Goldsmith~ ,P f±le or supject file?. 
. . : . 

Mrs. Manell. P f:.tle or ~ubject fi~e ';. yes.: 

Mr. Goldsmith. Did ~du link Oswald· to· an~ 

Mrs. Manell. ·And~I looked at unfiled ~tuff t6o, as I, 

recall. 

·· .... 
'. 

I 
i 
I 

·l 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

I 
. . I 

I . i 
·I 

I 
I 
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6 

7 

8 

9 

'I 
10 ! 

i I . . 
11 

12 

13 ·I 
II 

14 
I I. 
j 

, I 
15. i 

I 

I 
I 

16 i 
I 

17 I 
1a ! 

19 

20 

21 

. 22 II 
I 

;3 

24 

..,c: r. .... ,, 

ll 
II 
II 
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contact to either the Soyiet, o.r Cu,ban Emba,9sy or Consulate? 
·' 

. . 1i -. . 

'Mrs. Mariell. No. <The_te was not:hing.~to indicate t}?.at 

when· I did· make my check." · r. did a thoroUgh check as I always 
. ~. 

': 

did. There was nothing to ·indica·te th~:t·. . I looked in the 

.unfiled pile of things to be filed which could be·quite 

conside.r;able since Mr .. Scott did keep almos't e:Ver·y scrap of 

paper that went ·through the station and there was nothing on j 
I 

him at that.time. ·I 
Mr. Goldsmith. Did you check the photo pr.oduction 

materials? 

Mrs. ~~neil. No. 

Mr. Goldsmith •. ~his was an operational-cable was it 

not? 

Mrs. Manell.: Yes. 

Mr. Goldsmith. r .~hought earlier you said that 

Mrs •. Mane·1·1 .. · I did not look at those· files, no. When 

we sent cables, I know that we· said that we did look at a· 

photograph but I did not get that photograph out. Ann got· ., 
the. photograph .. 

' . . .. i . 
I. told you before that we ju·--t did not. riffl4 · 

through those photographic files. I ·They were very sensitive.· 1 

I 

Mr. Goldsmith. You alsq said before/ however, as· I 
I 
I 
I 
I· 
I 

recall,_tha~ as a mat~~r. of prociedure ~ith regard to opera-

tional cables you would check·transcripts. 

Mrs. Manell. Yes • But sinc;::e I'was·reviewing these 

J 
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con~tant basis ~nd since my memory was excellent then,: I had 

a trained memory for dredging up information about people, 

I would have remembered if hi~·name had .come up. 

Mr. Goldsmi·th. · What about if hfs name had· not· come up 

but'if there had been a contact by so~~ori~ else, a contact 

by someone with either the Cuban or Sov·±et Embassy in which 't e 

~erson was s~eking a ~isa? 

Mrs. Manell. I would not see the Cuban transcript. I 
I 

" " " 

However, Mr. Scott saw all transcripts.· I don•t·know how . I 
I 

many Annie. saw. I don't know what she· had . to do wi.th · th~ 

Cuban transcript. But Mr, Scott definitely and I pres~e s~m1 

other people in· reading them would have seen the relat-1onsh1p J 
I did not see it because I did not read their transcript~ 

As I say, I did a thorough· check of the files and there· was 

no indication of any other information ore Oswald at that time 

including infuled material. 

Mr. Goldsmith. Let us take a look at that cable how. 

I would like to refer you now to CIA 17&. ·I believe this is a 
I 
I 
i 

cable dated 8 October 1963. Is that correct? 

Mrs. Manell. Yes .. . I 
I 
I Mr. Gold:sml.th. . -r's. tHis the eable that you sent? 

Mrs. M'an~ll. Yes, tpat is the 'cabie'I sent. 
I 
I 
I 

Mr. GoldsmH:h. Now,.:reading the. first paragraph of thisj 

., " ·,, 

cable it does appear- tha·t tl1e:'transcri'pt·you had in mind was 

, . .!1· 
this :!1·.ofl10ctober transcript which is CIA number 13, is that 
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right? 

Mrs. Manell. Right. This first sec.tion would have bee 

done on the basis of. the transcript. The-second section woul 

have been o:fiqfered to me by !1\Y husband· and Annie. They would. 

ha~e worked on that. - . 

Mr. Gocldsmith. Now, turning from the cable back to the 

transcript here it says in brackets, ddmmerit by the trans-

la tor, the same who phoned a day or so·" ago and spoke . in broke~ 
l 

Russian. 
.J 

Mrs. Manell. _Right. 

Mr. Goldsmith. Despite this indication here I believe · 

your testimony is that you did not go back to check the 

transcript because by virtue of your memory you knew that 

Oswald's name had not come up in any earlier conversation, 

is that correct? 

Mrs. Manell. Yesw 

Mr. Goldsmith. Turning to the second-paragraph of the 

cable it says "have photos of a male }'lh0;3appears to be an 

American entering SOVEMB 1216 hours, lE!'avihg 1222 on 1 

0CitOber. Apparent age 35, athletic btiild, tirca feet, 

I .I 
i 
'I 

I 

receding ahirline, .. balding top, wore k:hak'i·s and sport shirt." 1 
. I 

Can you explain how that J?hotograph was ob:!!:ained and 

why reference to it was made in the cable?· 
\ 

< l 
I 

., .. ! ., 
I 

Mrs. ManelL It was d:r:edged up from the files by Ann .;·1 
! 

Goodpasture . 
. ,., 

:OOtitlC .. i 
I 
I 
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Mr~aGoldsmith.· Not by you? 

Mrs. Manell ~ No. I did not have· access, .. nei the·r did 

anyqne else· at· the· st_ation, to go indiscrimina.tely in tho'se 

files. They were very sensitive. She and .the-head of the 

Soviet S~ction discussed this and gav~'me these particulars 

to· include in the cable. She was very· go·od at' figuring out 

h~ight because she would compare them wit'h other .things~ She 

knew the specific heights of people and she had really-~ 

developed quite an ability· to do' that; so I ·re·lied on her@i 

information and put that in the cable . 

.. Mr. Goldsmith. Did Ann think theft that photo showed· 

·oswald? 

Mrs. Manell. We say "app~ars to be". What we are . 

trying to do was just correlate anything· that we had. . · 

. J ..... 
I 

. I 

.I 
I 

' 
151 Mr. Goldsmith. That does not quite answer thequestionj 

16 I Did Ann think that the photo -- __ , -· . . 'j 
I 

11 1 _ 

I 
18 

19 graph? 

Mrs .. Manell. I don't know what she thought. 

Mr. Goldsmith. Did you talk to ~ere about the photo-

,, ~ ., ~~ . 

Mrs. Manell. No. < ~· ' ' ' •• 

''-'.' 

I ., 

i 
I 

21 Mr .. Golds:tn,ith .. ~She ga\re:you~ a··photo and she gave,you ··I 
22 il the information 'contained in para9raph. 2? 

I 
';3 I 

I
I 

24 I' know she discussed it with·my husband. 
I 

Mrs .. Man~ll. I don't know whether she gave it to m:e. 

Which one gave 'it 

..,c: h 
~- il to me I don't know . 

!j' 
II 
ll 
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':r ;·. 

Mr. Goldsmt th. · ··,Basicaily you were givep this informa­

tion and --
' '. 

" 

Mrs. Manell. Yes, because I did not kriow anything 

ab6ut any of ~his. 

Mr. Go·ldsmi th. You were basically given this informa~:.t~r 

tion and ¥0U sent it to-Washington and· at l~a~t with regard 

I 
1 

I 

to the. information con~ained in paragraph 2 you did note.· 

analytical work, you.·were just given that 'information?·· 

Mrs. Manell. That. is right. I 
10 

Soviet .I 
at leas~ 

Mr. Goldsmith.·- Now,_ Oswald's contract·with the 
·11 

Embassy,. according to the cable, was on ktOctober, or 
12 ' 

'l'he spok~ 
13 

1

- .. 
to the Embassy on· 1 October. · Why did it take orie 

' 
1 week for th~ cable to go out to headquarters? 

I 
i4 i 

i 
. 1 s j 

I 

Mrs .. Mi:mell. What day. was 1 October and what day was 

I 8 ! October?· 
. 16 I 

I 

17 I 
I 

18 

Mr~ Goldsmith.. ~ October was a Tuesday. 

Mrs. Manell. Wednesday, Thursday, by Friday probably 

I had it. I don't know this was the. cas·e. I can only assume 
19 I 

I 
now. 

20 . 
Saturday and Sunday,. we did not work Saturday and 

:21 
Sunday unless we were working. on something ·special that we 

wanted to come· in. 
22 II Probably did not consider it that· 

I 
i 
I' 
I 
I I. 
I 
I 
I ! imp0:nitant. :It was one American. 

:3 I . 
A numbel?.&of others had been I 

l
j at the Soviet ~mbassy throughout the@ summer. ·I just didn't· 

24 

! .think it was that important. ..,c: n ,.. ... il 

. !I 
11 . 

·u . TOP SECRET .. ". •, . 
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Mr. Goldsmith. When did Ann give you the photograph 
. . 

2 or the information? 

3 Mrs. Manell.- I don't know. Presumably I got it the da 

·4 I ·wrote the cable. She probably came in -- it was really a 

5 . matter of here is another one of these· thihg's again and we 

6. were having a little gabble about. who should sent it up_ 

7 ' because it was a pain to do these. I ·probably 1 I 'think .I· 

. 8 handled it as soon as I·got ~t~but I think there was a 

9 discussion, as I say maybe a half. a day; ''abd.ut who was· going 

I 
10 l to do it. It was done b~cause it was required but it was ! . 

11 considered unimportant .. 

12 · Mr. Goldsmith. In his book "Night Watch", Dave 

II 
13 j, Phillips ~-

' iJ ! Mrs. Manell. I have not read his book. 

15 Mr. Goldsmith~ Weill· you should re~d'it. You are 

16 mentioned in the book. 

li Mrs. Manell. Really? 

1a Mr· ... Goldsmith. Not by name but mention is made of you. 

19 The gist of it was that the cable that-linked the photo to 
• ., • J •' ~ 

. I 
I 

I 
I 

I 

I 
I 

Oswald was sent out because You had read the transcript, you I 
had in front of YO!-J the photograph of thi~ .. man I and Mr. I 

I 
I 

Phillips' ·words were "you put one and one together and did notj 

I . I. really get two." 

Mrs. Manell. That may be. We say that right in here. ! 
I 

Mr. Goldsmith. I.knowl but what he·said is that you I ... 
f - .. 
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actually had the photo. 

Mrs. Manell. Well, I am not saying that the photo was 

not in our shop but I don't remember specifically looking 

4 at the photo. It could have be~n there. I don't know. I 

5 

6 

7 

19 

20 

21 

22 II 
I 
I 

~3 I 

24 I 
I 

..,c: h 
,... .... ll 

II 

!I 
ll 
ll 

wasn't one who sat down and said I had nothing to do with 

1 the hours or deciding the date or saying he looks 35 and 

has an athletic build. I did not say any of that. I 

probably saw the photograph at sometime but I did not see 

·photograph when I was writing this second paragraph. Ask 

Ann Goodpasture and my husband about that. 

i 
I 
I 
I the 1 
I 

I 

I 

Mr. Goldsmith. Anyway, Hr. Phillips is incorrect when 

he attributes any analytical work to you? 

I Mrs. Manell. No, I wouldn't say so. The work I did 

all analytical. 

was I 

Mr. Goldsmith. Only with regard to this particular 

cable? 

Mrs. Manell. You mean having to do with photographs? 

Mr. Goldsmith. With this particular cable. 

Mrs. Manell. Having to d6 with the second paragraph 

of this cable about the physical description of the person 

and when he entered and left, I had nothing to do with that. 

Mr. Goldsmith. Have you read pages 140 and 141 of 

"Night ~IIJatch"? 

Mrs. Manell. No. I just looked at this part up here. 

Mr. Goldsmith. You read page 141? 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
i 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
l 
I 

I 
i 
! 

I 
I 
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'.i 

I 
Mrs. Manell. Yes. He .. does not have the facts straight: 

I prestime he-has not seen this file. He is doing ~t from 

memory. I d6rt't get excit~d about this a~ ~11. 

Mr. Goldsmith. Do you agree or disagree with his versio 

of the facts? 

Mrs. Manell. I don't agree with it. I can·see -- if I 
yau did not have this cable in front af you ~~ we are getting I 
down to the phonefics and everything else.· No, he doesn't· I 

I 

~resent the fa6ts as they occurred there. He is doing it fro1. 

.memory ·obviotisly. 

I 
Mr. Goldsmith. It says here, "Craig's .wife," ·referring ·I 

t.o you, "incorrectly surmised .that contact ·was made, by anothe~ 

person, photographed as an individual of interest because he 

had frequented the Soviet Embaisy. She was describing the 

the mysterious strange~ and not, as found later, the· person 

I 
She put one (Oswald seeking ~i:sa•.fr;om' · l 

the'_Soviet) and one. (ari unknown visit or to the Russian 

making the ~oritact. 

Embassy) together and come. up wi t):1 an inco:r;-_rec.t two ... The 
. . \ . 

assumption that the ··two meii· were the· same. n 
I· 
r 

Mrs. Manell·. _We 'n'ever'' ~aid they. were the same. l't says- i · 
I ., so right here. The first ~aragraph describes this berson's 

1 t 

22 !I, contact with 

';3 i "have photos of a rriale. 

. I 
I 
r 

. I 
Appears to be American", and· describer 

-·' 
the Embassy.· The second section merely says, 

I him .. · We are not saying 

! 
2S H first para~raph at all. 

II 

!I 
II 

. I 
that this person is the person in the i 

I· .. , 

II . 
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Mr. Gold~mith. Fine. I unders~and that EOint. ·!.think 
•• - • L 1 • 

·the cable speaks fo'r: i t'se';lf. a~. ~o'u indicated .. 
:' 

3 The second point Mr . .Phillips made, however, was that· 

4 you had done the ~nalytical work here, yob had put the tran~ 

5 scri~t together with the photograph. In fact,, ·the photograph 

6 ·was given to you. r 
7 

·a 

9 

I 
10 I 

i 
'I 
' I 

11 

12 

19 

20' 

21 

22 II· 
I 
I.· 

~3 I! 

24 
I 

..,£: h. 
,_...- II 

II 

!I 
:1·. 
i!. 

Mrs. Manell. That is right. The photograph was re';'i~we4 
I don't think, I don't see anything to 'be upset about this I 

' really. 

Hr. Goldsmith. There may not be an tying to be upset 

about but it is not accurate, is it? 

·lllrs·. Manell. Well, it makes good reading. 

but we know ·Craig refers to your htisband, Mrs~ Manell, and 

~'pi's : wife'' refers t9 you. Is his story accurate or inaccu·-

rate'? 

Mrs. Manell. · It is inaccurate. 

Mr. Goldsmith. Why is. it inaccurate? 

Mrs. Manell. Because we never said one and orie makes 

two.~ We never said the ~ubject of the cable was the.Same as 

the person described ln the second paragraph of the cabl~. · 

I ,' 

I 

I 
I 

I 

I 
I 
i 
I 
!' 

I 
I 
I ., 

I' 
i 
I . I 

Docld.:32277219 Page 71 
'TOP , SECRET._, .. · 



. r-·--.. 

· .. ~ 

...... 

· . ... / 

mt 50955 

TOP SECR 69-

We-said maybe . That is al·l we said.-

2 Mr. Goldsmith. I undestand that .. He also said that you 

3 were the person responsibl~ for putting the two together. 

4 Mrs. Manell. In his mind. Tn no.-,:one else·' •S' _:mind were 

5 they ever put together. 

6 -Mr. Goldsmith. So that aspect 'of it is not correct, 

7 you were not responsible for analytical work regarding the 

8 transcripts and the photographs, is that correct? 

'9 

10 

Mrs. Manell. I wrote the first paragraph and. I did rtot -
1 

I write the second paragraph. The infor:ma tion -in the second· 

11 Cparagraph was given to- me because I did not have access to 

12 · the 

l 
photographs. 

l 
I 
I 
I-

13 

I 
lJ ! 

' I 
1-5 i 

I 
I 

16 l 
.17 ., 

I 

1a ! 

19-
- I 
20 I 
21 

22 il 
I 
I 

~3 I 
I 

I 
24 1-

I 

Mr. Goldsmith. Let me rephrase the question. Did you 

in any way lirik the photograph to Oswald based uport analysis 1 

I which you yourself had done? 

Mrs. Manell. I never did analytical work as concerned 

the photographs, never .. 

Mr. Goldsmith. This part~cuLar photo~raph? 
' -

Mrs .. Manell. This photograph or any other photograph .. 

I 
I 
I 
I 
I 

Mr. Go ldsm'i th': .. i woUld -Hke to·. re·f'e r yoUr. a tten tiori. now I 
-.- I 

to CIA number 14 and 15. -Will you_ :please read that? 1: 
I 
I 
I Mrs. Manell. 

.-
What is th~ date ~f-this? The 28th? 

I 
l Mrs. Jl1anell. I did not see th:hs at the time I wrote the 1 

Mr. Goldsmith. The date· is September 28, 1963. 

25.- -r: ·cable . 
jl 

'!l 
!I 

That_ is definite because I would have included this 

II. 

Docld.:32277219 Page 72 TOP SECRET 
""' .,.. j 'i ij "' -'A'• • l ·- .. - • •. 
;-'l,i lJ.- ~-- '"t' 



,_,.,.-···· ... 

1 

···.,. 

' . .. ~/ 

NW 50955 

:I 

I 
I 

2 

3 

4 

s 

6 

7 

8 

9 

10 

l1 

12 

13 ·I 
ll 

14 
I 

! 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 II 
I 

~3 

24 

..,1:: r. 
,. ..... It 

II 

!I 
!I 
II 

TOP SECR 70 

in it. 

Mr. Goldsmith. What is the date on the transcript? 

r-1rs. Manell. The date on the transcript is 28 September 

Mr. Goldsmith. You are ~ndicating that you did not see 

this transcript beforehand? Is that correct? 

r.1rs. Manell. ~vai t a minute. Is this our stuff? Is I 
I 
l this the Cuban stuff? 

t·1r. Goldsmith. Whic is it, yours or the Cuban? W . d I e nee 1· 
I 

an answer for the record. ! 

l\1rs. Manell. I know you do but I am trying to I see. I ., 

am looking at this. ·This is the basis that I wrote the cable11 

Therefore I could not have seen this or I would have.put more 

information in. Maybe I d~cided it was ndt that vital anyway

1
1 

I am not clear on it at this minute. I would say I must have 

I seenfuis· after I wrote the cable and then I sent it as I I 
indicated Here over to Shaw ~o was respo~sible fo~ the Cubani 

section of the station because I did not 1nd1cate 1n the cabl,. 

any conrtection with the Cuban Embassy 1 . I 
Mr. Goldsmith. Let us take it. step by st~p and slowly. 1 

i 

I 
First of all, that is the conversation that was received off 

the Lienvoy type operation,. that is the liaison tap operation~ 
I 
I 
I is that correct? 

Mrs. Manell. Wait a minute. Let me go back and let me ·! 
'think this thin~ over. I have not seen these files for 14 or 1 

I 15 years. I know I sent here in this cable that we are 
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I discussing is t~e information that I had then. 
I 

2· Mr. Goldsmith. :Mrs. Manell, we ~ill:get~t~ th~t~~uestion 

3 . later on. Let. us do this step by step. 

s 
l 

6 

7 

8 

9 

. 10 

12 

The first question I have is.whether this is Lienvoy type 

operation? 

Mrs. t1anell. · Yes. I thought you were trying to ask me I 
I how come 

Mr. Goldsmith. You are anticipating me. I may well 

it but T have something to ask before the~. 

Mr. ·.Goldsmith .. You have to remember that I haven.' t 

looked at these files in 15 years apd I don't want. to be 

I 
ask ! .-I 

I 
I 

tricked into anything either. I want to be very forthright 

and !"want to try to remember to fhe best of my ability, but' ·I 
I could be wrong. That is all I want to say. ., 

15 il Mr. Goldsmith. I . 
! . 

16·! that you have not seen these files in 15 years. It is true, ., 

I understand that. You just indicated 

1711 however, is it not , that you· rey ieWed these files and the . . ·1 
18 specific transcript with Dan Hardway and Betsy Wolf and my~el1 

19 and your husband. · I 
20 i . Mrs. M:anell. At th~ ·time .. Y.co~, showed m_e because you were-~ 

I 

specific about showing me specific pieces of paper in the filej. 21 
I 

:_
3
2 ~~~ cienretvae

1

.nr ht-had

1

·nga_ csc.et

0

ssn.leto .. lbok at the file. 

This cable, for example, I remember 
I 

You pointed out 

24 I · seein'g. 
I 

I 
I 

"i 
I 

·r 
! 

I Mr. Goldsmit~. I believe at that time we showed you all 1 
., c: h 
pJ 11 

II 

!I i 
I 

I 
I 

!I 
II 
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11 

12 
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JJ I 

I 
1 s 'i 

I 
I 

:: I 
18 

! 

19 

I 

72 

~ .·f ,: 
._'k ••• 

' 
.·' ~ ' .' .... ' 

the ·_transcripts. · · 'l'pere a,re four: ·or five: transcripts and I 

believe .we showed you all of. them at that time. 

Hr s . ~-'lane 11 . I" don It" remembe.r if I saw. all of them, If. 

you say I did ~- r:am trying to put· ~his back ln chronologica 

order to see if this first paragraph .here .was complete or 

incomplete .. That is what I a~ trying to see. 

Mr. Goldsmith. There ·are ~outihg indication~ on CIA 

I 
I document. number 14, is_that correct, opposite Goodpasture, 
I 

Shaw? ... J 
I 
I 

Mrs. Manell. That. is my·hand~r~ting. 

. I 
Goodpas.ture·,l 

Hr.· Goldsmith. Above that? 

Mrs. Manell. -·That is my handwriti~g; Scott, 

and Shaw. 

Mr. Goidsmith. :w~en worild you put·tho~e routing on 

there? 

·Mrs. r1anell. I am not sure. I don't know .vJhat date I 

got these. I would have put them on as soo~ as I saw it. 

As soon as ·i had seen it and did whatev~r I h~d to do with 

then I sent. it onward to Scott; Goodpasture and. Shaw and to 

it, 

I 
I 
! 
I 
I 

I ., 
20 i 

I 
'file. 

21. 

22 ll 
.! 

;3, 

24 

'"lt:: 
,__. It · 

jl 

!I 
II 
II 

I 
I 

.Mr. Goldsmith. First 6f.all, I would like to say I a~ 

I 
I :not attempting to trick you here: Earlier .you said that 

J 
.j 

according to routine procedure you would receive the tran-

scri~t in chronological order? 

r1rs. l\1anell,. Yes; . ,. 

•·• i i 
i 
I 
I 
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if .ro~ti~~~ro~edure were 
· ... 

. 2 .· -foll·owed in 't;his c_ape_ .. the transcript dated 28 Septemb~r you 

·' ;' - . . . -

j ·· would·riave seen before the transcript-dated l Oc~ober. 

4 Mrs ... Maiiell.. ·I would say in ge~e;r-al· .that ·.wpii:t,d be. so~ 

.5. yes·. 

6 Mr. Goldsmith. Do ::-z:.ou know whe.therthat was the. case· ln 

thi~ particul~r.in~~~~ce? .·' 

8· Mrs. · Manell .. -- .I don·' t know. .. 
,· ' 

Mr. :Gold~mith. Le·t rite put it this way. If you received 

I 

I 
I 
I 
I .. 

I 
I 
I .. 

10 ·l , thi_s transcript after the. October ·lst one it .w·oulcf seem to me I , . . ... ., . 
•I 

l1 ... th<i t . yoU still wOuld have reCeived it prior to Oct.ObeT 8' the. i 
12' I date that the· cable was sent to headquarters. ·. . . •. ·1· 

.13 .11 Mrs. Manell. You -wolll~ think so', yes, that. seem l~g1_cal 'I 
.14: lj but I don't .. know why :unl"ess I thougj:lt that wasn't that· lmpor-· 1 

15 
I 
! 

.. 16 I .I 

17 I 
I 

. I 
. 13 ' 

19 

I I 

::n:h:nr:::r:~rs: ::a::: .·::::r I w::::e:a:t::w t~~::tb:::u::m:. ·I· 
am generi>lly quite. thoro'ugh y;h~p-:I, dO.' som€t\lih~ .. I 

Mr. Gold_smith. I un~erstand. · ·: 'j 
~ I 

Mrs: Mane'll... ·I j•ust :c~:~.'t. rebail .. "thls: I mean the I 
i 

I 
20 · · sequence of when· I smJ eacn:. pi'ece. > I'b:' talks here about how 

\ ·. • . : !. •:' ;: :• ,( : 'I , 

21 ·he went to ':the Cuban- Emba.'ssy .. 'f: dori'• t. mention that in here.· -l, 

·That is :why_ I think I d'idn'. t see. it .. I 
I 

Mr. Goldsmith: If you saw this after bctobe~ 8, the ~at~ 
.cable was sent?· .'I 

I 
, I 

Hrs .. H9-nelL I would not necess_arily- send a .cable followr 

i 
I , ._. -~ I . 

I 
I 
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up if that is what you mean. To my way of lookingat it, this 

is an American citizen, yes, in contact with the Soviets, tru , 

nbt of interest to us really. He was in overt contact ~ith 

the Soviet Embassy, We sould not be terribly interested in 

him except for the fact that he is an American. 

Mr. Goldsmith. It does not strike you as more signifi-

cant that the American contacts the Soviet Embassy and I 
he alsl 

I 

i contacts the Cuban Embassy? To me that would make him seem 

I 
.. , more significant and therefore, if you found out about this 

after the time the cable was sent you would have sent another 

cable. 

I 
I Mrs. Manell. I did not sent another cable but I know 

I 

senJ 
another cable was sent. I didn't send it. 

Mr. Goldsmith. Another cable concerning Oswald was 

Mrs. Manell. I think so. Where is the whole file? 

Wasn't there a cable saying he was in touch with the Cuban 

I 
I 
I 

. 17 · Embassy? 

Hl 

19 

20 

~1 I 
22 !, 

I 
I 

;J I 

24 I 
I 

"'C: n ,.. ... 'I 

!I 
!I 
II 

Mr. Goldsmith. We have not seen one. 

Mrs. _ Manell. I am pretty sure there was. 

- . 
Mr. Goldsmith. Did you send th~t cable? 

Mrs. Manell. No, I did not send the cable. ~IIJhen I 

out about it I remember this, I said how come?. 

Mr. Goldsmith. Who did? Do you know? 

'Mrs. Manell. I don't know who sent it. I think Ann 

I 
l 
i 
I 

foun1 
I 
I 
I 
I 
I 

might have. She ~ight have sent a follow-up one with this 
I 

001112 i 
.. , 

I 
.I 
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·I· information. 

··r' 

I know I didn't have this because I would have 

2 been more thorough in the first paragraph. .why not put it 

3 I all in? If I got this later .I did not handle it. I know 

'·5 

6 

7 

.8 

d 
I 

10 I I 
ul 
12 

13 ·1 

i4 

15 

16 

! 
i 
I 
j 

! 

il· 
i 

I 

I did not send any cable of that. 

Mr. Goldsmith. For the record, will you indi~ate what 

. ' 
information is contained .in that transcri~t that is not 

included in the cable? 

Mrs.· Manell. This indicates that·-·- wait a minute, there 

is no·name mentioned here~ is that·:r;-ight? 

Mr. Goldsmith. Right. That is a good pbint. Does· this 

transcript, dated 28 September .. refer to the person, speaking 

in broken Russ.ian by nam~? 

Mrs. Manell. No. 

Mr. Goldsmi t.h. Is Oswald's name mentioned at all? 

Hrs. Manell. 
' . ' ' 

.No. 

Mr. Goldsmith .. Essentially it indicates a contact with 

17 I. the Cuban Emb~ssy,:~he \fact that he had been at the Cuban 

Ja ! 
-Embassy? ·•. 

, .. ·,I 1. 

19 Mrs. Jl1anell. Yes. 

20 Mr. Goldsmi~h. · That is essentially all, isn't that it~ 

I 

., 

I 
j 

I 
I 
i 
I 
I 21 

I 
I 
II 

Mrs. Manell. yes. Wait a minute now. Don't we say·some-1 . . . I 
. I 

22 II 
I 
I 

I 
I ~here there ~-·it could be that I did see this first . 

;3 

24 

"lC: ...... 

I 
\ 
I 

II 
li 

!I 
!I 

. II 

· Mr. Goldsmith. 

script? 

Mrs. Manell. 
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am trying to.see when Boris sa{d thaf {t seems as though, if 

2 he tried to link up the two. Let m~ say this. I know, at 

3. least:r am quite·sure, tha~ there wa~ a cable serit after thi~ 

4 first cable that I sent that showed th~t h~ was in touch ~ith 

5 

6 

7 

8. 

9 

10 

11 

12 

II 13 
·I, 
I 

1J ! 
j 

I 
15 i 

I 

I 

16. I 
I 

. 17 I 
18 

! 

!9 

20 

21 

the Cuban E~bassy~ I did not send the cable~ 

Mr. Goldsmith.· Let us move on t6 some of these other 

transcripts~ I would like to refer your attention now to 

I 
I 
I 

CIA number'.l7 and 18, which is a transcript dated 27 Septembe~· 
I 

1963, the time is 1605 hours. Will you please read that? I 

i 
I 

There is a translation on the next page if you would like to 

look at that, too. 

Mrs. · Manell. I don't remember ever seeing this.· 

Mr. Goldsmith. Do you remember seeing the transcript 

before? 

I 
I 
i 

Mrs. Manell. I don't remember seeing it but I could be I I. 
wrong .. .. •:. 

Mr. Goldsmith .. · v~hose handwriting is'on the lefthand . 
r, 

side of the page? 

Mr. Scott "s. · 
'•- .. ...... , 

M~. Goldsmith. To the best·of your ~emory~ prior to 

·time that the cable of October 8 was sent yo~ did not see 

I 

I 
I 
i 

the .I 

this! 

22 r transcr{pt dated 9/27/63? 
I 
I 
i 
I Mrs. t-1anell. 

I 
~3 I 

I 

I 
I just don't remember.··. Unless I skimmed 

24 I 
I 

over it and I did not see anythi~g, because .the real meat of 

..,c: r. ...... II 

il 
II 
II 
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is unnamed. I may not have connected.them~ 
,. 

2 I don't know whether I didn't.see it or I·saw it and 

3 1. didn't connect them.· .I don't know. 

4 Mr. Goldsmith. Moving back to the transcript dated 

5 September 28, 1963, are you certain nevertheless that 

6 c~rtain~y b~f6re the as~assination this transcript was linked 

7 to Oswald? 

a Mrs .. Manell. This has to be the one that was sent, that j 

' 

... 

/ .. / 

9 

10 !· 
i 
I 

.'i 
11 

12 

II 13 
II 

14 
I 
! 
! 

j 
15 I 

I 
! 

16 I 

171 
I 

18· ' 

19 

. 20 

21 

22 II. . ! .. 
;3 I 

I 
I 

I 
24 I 

I 
'1C: h ,. ... II 

II 

!I 
ll 
II 

there was a follow-up cable. that w~s ~~nt that showed th~t: 

Oswald was in t6uch w~ih the Criban Embassy as well as the· 

·Soviet Embassy. I don't know if there is ~nything el~e tha~ 

you .·don't have. I don't know if the cable was sent on the 

ba.sis of this specific piece of information here or not, ·I 

don't;. know. 

Mr. Goldsmith. . Hy question is this. The September 2 8 

transcript You clearly ~aw at some time? 

Mrs. Mariell. Yes. I wrote on. it. 

Mr. Goldsmith. My specific question, ·forgetting about 

whether another cable was sent to CIA headquarters, my 

specific question is whether.this transcript was linked to 

Oswa+d prior to the assassination? 

Mrs. Manell. t'\That ·does the transcriber say· about this 

voice? Does he link it with this transcript or a ~imilar 

-~ . ' 
one must· have been a: l:)a·s:is for:<tfw cable· ·th.at was sent 

linking 

·, . \' 
'·.·••'• 

·,. 
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Mr. Goldsmith. I really don't want you.to focus or be 

2 concerned now about the other cable that was-sent. My ques-

3 tioil. is whether' this transcript was linked to Oswald prior 

4 to the assassination, and t am referring now to the 28 

5 September 1963 transcript. 

6 Mrs. Manell. I cani~ tell you. Is ·there anything here 

7 that you se~ that says that .this person speaking broken 

8 ,. 
9 I 

I 
10 l 

I 
I 

Russian is the same as -- I don't see anything ·about the 

Cuban Embassy. 'I don't un~erStand ~his;· I must have seen. 

this after I sent this cible. I did not send a subsequent 

11 .cable. 

12- I . 

13 II 
I 

14 1 

15 i 
I 
! 

16 i 

Mr. Goldsmith. You are certain one was sent? 

Mrs. Manell. ~es. 

Mr. Goldsmith. My question really still has not been 

answered. Prior to the assassination was the transcript 

dated September ·28, 1963', 'linke·d to o·s0ald? 

i 

I 

I 
I 
i 

.I. 
I 

I 
I 
I 
I 

1~ ·I 
. I ., _Mrs. Manell. ·I don;' t know. that:. There was some informa-

13 ' 

19 

20 

21 

\• .. ' .-t • 

· tion that was linked because a cable was sent daying that 

·Oswald had not only appeared a·f· th~ 'S,0.vi.etEmbassy but had· a 
. . . . . . 

connection with the Cuban Embassy. That is all I know. 

Mr. Goldsmith. According to the Agency's records there 

., 
i 
I 
I 
I 
I 

22 ll·was only this one cable dated October 8, ·1863. l 
! I 

~3 I Mrs. · Manell. I don't understand this. I know. that· ther:l 

I
I I 

24 l was a· link, I -know that it was reported that there was a cabl'el 

25 ~ sent after this. It was a cable that was sent after this 1
1
, 

il. 
I' 

il 
.• 

!I. 
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21 

22 II 
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24 
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II 
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that indicated that he was in touch with the Cubans as well 

as with Soviets. I did not send the cable . 

Mr. Goldsmith. Based upon that, you are saying that 

Oswald was linked to this transcript of September 28? 

Mr~. Manell. Thi~ or some other transcript, I don't 

·know. I mean this is not a complete run of the transcripts ·j 

·for this period that we were covering. You see, if you had 

that I 
I 
I 

Mr. Goldsmith. You are correct,· the transcripts that I 
I 

we have here are those that the Agency has provided us and l 
I 

said have been linked to Oswald. 

Mrs. Manell. Then this must have been the one. 

is the case, then I am sure this is the one if that is what 

they told you. 

Mr. Goldsmith·. When you say this is the one? 

Mrs. Manell. Because this is the one that refers to the· 

Cuban Embassy . If they say that this is the piece of informa 

tion that links Oswald to the Cuban Embassy, then this is 

the piece of information. 

Mr. Goldsmith. They don't say that. They have given 

I 
i 
I 

us all of the transcripts that they say are linked to Oswald. j 
I 

Mrs. Manell. I don't have any reason to think that ther~ 

would be more except I can't pin down and say this was the 

specific one that was used as the basis for linking the two. 

That is all I am saying. 

00'1.1.1:7 

I 
I 
I 

·I 
i 
i 
I 
I 
I 
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Mr. Goldsmith. . Let us move on to CIA numbers · 19 and . 

20. Number 19 is the transcript dated September 27, 1963, 

the time ·is 1626 hours. Would you please read that? 

Mrs. Manell. I don't underst.and· this ticle. seq~ence on 

this. at all beacuse I did not see all of this ab.out a wife, 

about four to 'five months, ,about any of this. It is a myster· 

to me. I don't tinderstand it. It is not that I don't under-· 

stand the transcript when I am looking at it. I am saying I 
I 

I don't understand how these things. c9uld ante-·date my caP,le 
' .. ! 

and not be put in the cable. That is what I am saying. I 

don't know when I saw these. I did see this b~cause that 

is my writing there .. 

Mr. Goldsmitb. What we hav~ her~ is ~he situation under 

which according to the s~an~ard operating procedure you -, 
,. • • • ' ' ,j '. ' 

' ' ' ; l {' • ' ./ {' '\l_ • . 

would have reviewed everything in chronological order. We 

have transcripts· from September· ·27 ·an·d. 28, whi~h you are now 
·• . ' :. 

saying you perhaps did not receive until after Octo_ber 1st 

or after October 8th when you se~t' the cable to headquarters. 

Mrs. Manell. Yes, because there would be no reason 

why not show this? ·Why would I not' want to show it? It 

would add more information that I wanted to send about him 

even though we thought he was an ·unemportant :: American. If 

he would in touch with the Cubari Emba~sy I would'have said 

so. 

Mr. Goldsmith . If you sent the first cable to CIA 

;. u·· o. ·1 ~+.1' s • . . . ,. • t·· 
,f'l I .. ~, II' 

I. 
i 

I 
I· 
I 
I 
I 

I 
I. 
I 

I 

! 
i. 

., 

. I, 
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headquarters why wo~ld the responsibility for sending another 

cable be deleg~ted to anybody else but,you? 

Mrs. Manell. Maybe I·~asn't th~re because I w6rked part 

time. Perh.aps I wasn't there.. I see here he gives her 

some action tQ take. 

M.t: .. Goldsmith~-, Who wrote that? 

Mrs. Manell. That is Mr. Scott's writing. 

Mr. Goldsmith. He gave it to .whom? .-

Mrs .. Hanell. To Annie. That is. \.Yhy I think the second 

cable was written. I can~t say for a certitude-that Annie 

wrote it but I think she did. I know there was a cable that 

was sent_that linked him to the Cubans, to the Cuban Emb~ssy~ 

He is still unidentified. . 

Mr. Goldsmith. It says copy to Oswald P file. This is 

on CIA number 19. ~-vhen ·would that P file have· been opened? 

Mrs .. Manell. I would-think with the· cable, the fir~t 

cable that I s~nt, and then ~ll the in~ormation that h~d to 

do with it would be put in that fi~e, subsequent information. 

I say here "Soviet contacts."· At that_point there_was no 

P file ~stablished for him. This is where we put anyone 1n 

touch with the Sov.iet Embassy including Americans. 

Jl1r. Goldsmith .. Who ~rote reference to P files? 

l 
I 
I· 
I 
I 
I· 

I 
I 
I 

-I 

I 
I 

I 
i 
I 
! 
I 
I 
I 
I 

· .. 

Herb ··s ~ri tilig .' · This :i~-; not. either, of bur wri tinqs here. 

is. 1

1 

• \• • 'F ~ t\ • ~. - f, ·- 1 -

I It I 

rt . • p is.not Scott's writ1ng,.it lS not anybody's here: 
I . I 

!I 
il 
II 

'• •, 

... 
001.119 

~.. : I ' 

i 

I 
I 
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Mr. Goldsmith. Here is the point,, that the transcript 

i~ dated September 27,· 1963~ It indicates that a cop~ is to 

go to Oswald~s P files. 

Mrs. Manell. Yes; but I have "file Soviet contact", and 

somebody else put this in. I didn't know that this ~as a 

P file, maybe I would have, I could have put it in both 

places. 

Mr. G6ldsmith. When would this h~ve gotten irito his I 
I . 

P file? I 

Mrs. Mimell. Immediately. As I told you before, when 

I went into Registry I did a thorough check. . .I would have 

·I 
.I 

checked all P fil~s. 

file. I also checked, I remember, the unfiled stuff because 

we somet·imes go~ a .pil,e of that> . I f9p.pd no reference to 
(. 

Oswald. Now, this of course is not defiriitel~ Oswald ai this 

time. It is about an unknbwn persqb w~o talks ?bout going· 

to Rus~ia, about his wife .and all 6f that. 

Mr. Goldsmith. Oswald i~ not mentioned by name in any 

of these others, is he? 

Mrs. Manell. No. -In any of the ones we are dicussing 

now he is not mentioned by name. 

Mr. Goldsmith. Mrs. Manell, do you recall the interview 

that you had with Dan Hardway, Betsy Wolf and myself? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Gqldsmith. In that interview Dan and Betsy were 
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I 
I 

taking notes. Based upon the notes of what you said that day! 

2 their best recollection was that in fact these transcripts 

3 had been linked to Oswald prior to the assassination. Today 

4 you are unclear about that. 

s Mrs. Manell. I am not talking about prior to the assas-

6 ·sination. I am talking in terms of the cabie that I wrote. 

7 Mr. Goldsmith. I Could you give me the answer in terms ofl 

8 the assassination in particular? . l 
I 

9 Mrs. Manell. I
I I think if the transcriber says it is the 
1 

I 
10 

I 

II 
same person speaking in broken Russian, then it must be. I 

I 
11 am not doubting what he .is saying. 

12 j Mr. Goldsmith. I agree that it must be the same person 

13 11 or it may be· ·the same person. That still does not answer the I 
I 

1J ! question whether these transcripts were all linked to Oswald 

15 prior to the assassination. 

16 Mrs. Manell. I am sure they must have been, yes, but I 

17 didn't do it,· that is all' I am saying. I had nothing to do 

1a with the rest of it. I .did the one thing and that 1s all I 

19 did on Oswald. 

Mr. Goldsmith. Who would have made that link and put 

everything in the P files? 

Mrs. Manell. The rest of the information? If it came 

over my desk I would have .sent it to his P file. I did not 

do a'roundup after all of this was over with. I only wrote 

the original thing. 
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i 

I 
Mr. Golds~it&~ Who would have ~ade the link to Oswald? ~-

Would it have been Herbert Manell, your husband? 

· .. 
Mrs. Manell.· I would think'he and I fogethei most 

probably because some of this is unclear. Boris wouid have 

had to do with it in connecting the broken Russian'with t~e 

unidentified· person. 

Mr. Goldsmith. By the time of the assassination ail 

of these materials would have been in his P file?' 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. To clarify,. again.to the best of your 

memory, you don't recall seeing the 27th and 28th transcripts 

prior to the time you sent the cable, the 10-8 cable? 

Mr~. Man~ll.~ Let us put it this w~y,:thAt_t did not 

link them if I .did see them. He .was unnamed in it, in both 

of these transcripts .. :He Wa!:? rtot named·. If I saw them I 

did not think at that time t~at·it was the person that t 
.. 

described in the cable or·r would have put it in. It is 

either that or I didn't see it at the time I wrote the .cable. 

Then I wouldn't have written a followup because he was on 

record. He was an American. I put him on record and that 

is all I did. 

Mr. Goldsmith. Would you have written a followup if 

headquarters had requested to be kept apprised? 

Mrs. Manell. I ~m just trying: to think if the Cubans 

would have sent this . I don't understand this, that it just 

-·I 
I 

1.· 

I 

I 

I 

I 
I. : 

I 
i. I. 

·c 
I 
I 
I 
r 
I 

I 
i 
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:I 

I came through on our lines. 
I 

I just don't think that I could 

2 have se·en these, is ·all I can think of. I was always trying 

3 to connect this one with that one whenever possible. If I 

·4 had .seen this I am sure I would have raised a lot of question 

-s 
I Mr. Goldsmith.. This clearly came in on· a Soviet phone? 

6 Mrs.·Manell. Yes. 

7 Mr. Goldsmith. It would have been one of your lines? 

8 Hrs··. Manell. : Yes. I 
I 

9 .I 
I 

·Mr. _Goldsmith. I am referring now to the 28 September 

10 1963. transcript. Now, at the time of our inte~view, Mrs. 

11 Ma~ell ,. according to the notes taken by Dan. ·Hardway and Betsy 

12 

II 13 

Wolf you did not indicate to us'at that tim~ that.you did not 

see the transcripts. 
. I 

lJ ! 
i 

.Mrs. Manell. I. don't think you ever· asked me that 
I 

15 i' 
I 

I 
question. 

I 

16 I 
I Mr. Gbldsmith. We certainly did. 

·.17 Mrs. Manell. You did not ask me if there-was a 

! lo des_cription. You did· not su·gg~~·t I was incomplete. i~ sending 

19 the cable or raise any quest{on like that at all that I I 
20 remember. I mean, I am saying. that I sent everything that· wa, 

21 
. I 

mention 1 
I 

·available to me when J; sent th_~-~- :• c·al;>~e and I did not 
... 

22 II 
I 

I 
I 

Emba~sy 1 

" ... ··, , \ .. , •', 

the Cuban Embassy._· ·r would have mentioned the Cuban 

I 
~3 I 

I 
if I had. seen ·it.·.· It is'_-a·point~of. whe·n i"t-.was recogniz_ed, I , __ 

I. 

I I 
24 when it was decided that .these two unknowns we:r;e ·connected· 

... . ;J· 
I 

..,r:: n .. h ... - 'il. Wl t . Oswald. 

!I - : I . 

ll 
ll 

! 
- l 0 n.~ ~ ·:,.,:~ '; II 

. '> r\t. ~~~. to! u 

I. 
I 
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19 
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22 

~3 
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:I 
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I 
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Mr. Goldsmith. That is eYactly the issu~. 

Mrs. ManelL. I am j0st not sure. I don ' t know. . \-\Then 

did Boris link this up? 

. Mr. Goldsmith. One moment, Mrs. Manell:. 

Mrs. Manell. I remember those. There was something 

about this, the Cuban relatiofiship becuase I remember being a 

bit annoyed, the more I think this thing through, about how 

come I didn't know about that. So there·is· something. about 

either I didn't get this for some unknown reason --- perhaps 

they were holding it out to see: if they could identify the 

person. I don't know. But there is s6mething --

Mr. Goldsmith. Why don't you wait a moment. We are 

going to look up our. notes, read. 'them .to .you and have you 
• . l' 

c·omment on them. .. 
i,, 

-r~ad 
' 

I am going to you th-e notes. that were taken. They 

l refer to you by your )\gency pseudonym .. "Dillinger was asked 

what action she took. after re~ei~in~-~his transcript. Sh~ 

i~id she had already· ~een the pri6r tr~nscripts and may have 

I 
rechecked.them. Because of the absence of information from 

I prior transcripts in the cable, Gestetner -~ Mr. Manell 7 -

suggested that soi:ne of the prior transcripts may have been 

' 

I. 
I 

I 
I 

I 
I 
.j 

I . r 
I 

I . I 
I unavailable because they were being routed around the station.! 
I 
~~. "An. examination of some of the prior transc,cipts revealed~ 

routing indications that pillinger ackno~ledged writing~'' I 
! I 
n l il Hrs. ·· Manell. . That is right. ! 
. !I 

II 
II 
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14 

I 
! 

15 

16 

17 

1a 

19 

20 

21 

.. 22 I! 
} 

!I ;J I 
I 

I 
24 I 
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jl 
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Hr .. Goldsmith. "After checking the station's files· for 

further information on Oswald, she said she wrote the cable 

Mexico 6453"-- that is the· cable dated October 8 -- "and at 

the same time wrote a memo to the Legat. Dill·inger ... ; .. ·~· · · 

acknowledged that the routing notation would have been writte 

on the transcripts when she first received them. Gestetner 

acknowledged that a filing instruction directing one of the 

9/27 conversations to the Oswald P file was in his handwritin4~ 
I 

He indicated that this notation would have been made at the .1. 

··l time the P file was opened. 

"Both Gestetner and Dillinger acknowledged that the 

connection between the conversations was noted prior to the 

assassination." 

Are those notes 'accurate? 

Mrs. Manell. Yes. I don't believe I am contradicting 

myself. It is a little confusing, I can see. I am trying 

to answer to the best of my ability but all I am saying is 

that when I sent the first cable, if I had known about the 

connection with the Cubans or I had associated it -- I may 

not have associated it because he was not named, that is the 

only thing. 

Mr. Goldsmith. I would like to stress again, the aim 

here is not to catch you in contradictions. Please don't 

misunderstand me. We are trying to review the record and 

have you explain it to us. 

, I,. 

t 
.I. 
I 

I ., 
i 
l 
I 
I 
I 
i 
I ',I 
I 
I 
! 
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Mrs. Hanell. I understand. I will try. 

r.1r. ~oldsmi th. Let us move on to CIA 183·. 

Mrs. Manell. It isn ··t that. I am ·saying now that I did 

not see thes~ in sequence. 

Mr. Goldsmith. You mean you may not have made the 

connection? 

Mrs. Manell. That is right. That· is all I am saying 

now in looking at this because I am thorough when I do some- j 
I 

thing, you can bet on it, and I did not ~ee or cbnnect these·! 

things becau.se he is not named in these transcripts. It is 

possible I saw them in sequence but because he wasn't named 

I did. not think that' I could p·~es~'nt· it factually in the· 

cable. So· .I se11t the cq_ble ·~S I did·. :·'. · 
"'. 

It can go around and around, that is all. 

Mr. Goldsmith. Mrs.. Mc:inell, your. explanation is per-

. fectly undestandable. · 

Mrs. Manell. I am hot tryirtg to obscure anything. 

Mr .. Goldsmith. Let me see if I can summarize the 

19 .explanation for you very briefly. I don't want to ~ut words I 
i 20 in your mquth. Tell me if this is accurate. 

21 When we first went over these tr~nscripts your .first 

22 II 
I 

reqponse was that .''I couldn't have seen these because there 

;3 I 
I 
I is no mention made to them in the cable dated October 8.~ 

.I 
24 I Aftei we reviewed the transcript a bit more you reconsidered 

II 
"'!C: n ... ~ ,, 

II 

!I 
·il 
ll 

somewhat and testified that you rna~ have seen the earlier 
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t'ranscripts in sequence but· that· because none of those 

transcripts referred specifically to ·oswald by name,'for that . 

reason there was no refere~ce made in the October 8 cable t6 

these earlie~ transcripts~ 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith .. Is that accurate? 
'. 

Mrs. Manell. Ye~. 

Mr. Goldsmith. Fine. In ariy event prior to the assassi-i 
I 

I. 

I 

nation all.of ~he transcripts were tied to Oswald? 

Mrs; Manell. Yes.-

Jl,-1r. Goldsmith.· Let ·us move on to CIA' number 183. This 

is a cable dated ll Odtob~r 1963 from C~A headquarters to 

Mexico Cify station. ·would you read through that? I 
I Mrs. Manell. Do I have know the content or are you 

just establishing this is the one I saw? 

I Mr. Goldsmith. I think you can skim it. 

specific ~u~stion ~bou~·the content I will draw 

to .it. D6 you remember reading that cable when 

~~xico City station? 

I 
~ou~ att~ntiol 
1t came 1nto 

If I have. a 

Mrs. Manelr'. ·: .'ye~·~·· 
' ' -~ .. · 

Mr. Goldsm.i,th. vJhose handwri t·ing is this in the upper 

l 
i 
I 
I 
I 
I 

. I 

. I . left hand portion .af the ~~ge. ~'whictC-:~a.ys. ,--~ic" underscored? 

Mrs. M2mell.' That is. Mr. Scott.' s J:randwri ting. 

his. 

Mr. Goldsmith. Also his chebk mark? 

I : 

This is I 

I 
I 
i 

6:t1_1.· :t' ~: ~, I 
I 
i 
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:1 ·I 
I 

Mrs. ·Manell. Yes. 

2 Mr.· Goldsmith. Would he have put these marks in at the 

3 time the cable arrived at the Mexico City station? 

4 MrS. Manell. Yes, before he routed .it he p~t those in. 

5 Mr. Goldsmith~ Now, the cable refers to Oswald as Le~ 

. 6 Henry Oswald? . 

7 Mrs. Manell. Yes, that is why he put_"sic" beacause· 

a .e had it. as Lee Oswald. .He is.saying. it is Lee Henry Oswaid. I : 
I 

'9 It is the full name which .may or may not· be our man. That is!, 

I 
10 I 

i 
I 

the way I interpret it when he put "sic". 
I 

I. 
11 .Mr. Goldsmith. Are you. interpreting the term "sic" 

12 to mean. AKA, also 'known a·s? : 

13 ·I ,, 
I 

1 .t I 
I 
i 

Mrs. Man~ll. ~ Not·nec~ssarily. I am saying this is the 

I'_ .t' 

,way headquarters has i'nformation on Le'e Heni-y. Oswald who 
I 
I 

jC: I ..... I 
I 

may or may not be our Le~· Oswald. That is why he put "sic". 
I 

! 
16 I 

I 17 

Mr. Goldsmith. Generally the term_·".' sic" is used to refe 

to a word oi a subject arid indicating that an eri6r has been · 

! 
18 cormuitted. 

19 Mrs. Manell. 
. . ' 

That is ., 
20 

:tl 

i 

l 
sic is pointing to Henry do you think Scott is indicating the~e 

Mr. Goldsmith. When he refers to Lee Henry Oswald and 

22 11". was an error here,, that it was not Henry, it was Harvey.? 
! 

I 
.I 
I 

24-

I Mrs. Manell. The first time I saw this I interpreted it 

I 
to mean, and I -am sure he meant. that, this is ·headquarter:s 

..,£: I 
,_..,. H 

jl . I information on a Lee Benry Oswald. we· reported on a Lee 

!I 
.II 
II 
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Oswald. So he is saying this could or could not be. 

Mr. Goldsmith. Headquarters might be mistaken, it is a 

possibility? 

Mrs. Manell. It is a possibility, yes. That is how I 

interpreted what he wrote. Not that he couldn't be our man, 

he could be, but it is just that the name is different. 

Mr. Goldsmith. Paragraph 5 indicates, "Please keep 

headquarters advised of any fur~her contact or possitive 

identification of Oswald.". 

Mrs. Manell. Right. That would suggest that if th~re 

'Was linage in all of that through here, I would think someone 

would have written another cab le about all of this. From 

here on it was not in my hands. 

Mr. Goldsmith. Please refer to CIA number 182. This is 

a routing sheet --

Mrs. Hanell. Here is the date for the P file setup righ 1 

here. 

Mr. Goldsmith. Whose handwriting is that? 

Mrs. Manell. That is Mr. Scott's. 

Mr. Goldsmith. Mr. Scott is indicating here that a P 

file should be opened up, is that correct? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. A P file would ha~e been opened up on 

Oswand shortly after October 11, 1963? 

Mrs. Manell. Yes. Prior to that we would have had no 

I .. I 
i 

I 
' . i 

. I 
I 
I 
I 
I 
l 
I 
i 
I . I 
I 
I 
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I Soviet contact information on him. 
I 

I r:!, 

2 Mr. Goldsmith. I wduld like to show you now CIA~number. 

3 181 which is the headquart~rs copy Df the October ll cable. 

' . . f ~ ' 

4 It indicates that Thomas Karamassines was the releasing 

5 officer. 

6 

7 

8 

9 

I 
. 10 ! 

i 
I '. 
I 

11 

12 I 
13 ·1 

I 

. i4 I 

I 
, s II 
16. i' 
17 

. 13 

19 

20 

21 

22 :I 
'! 

":3 
I 
I 
' ·I 

24 

ll 
")C: r. ,. .... ,, 

I' 

!I 
II 
ll 

Mrs. Manell. Yes: 

Mr. Goldsmith. Why would Iv1r. Karamassines be the· r~l~as1 
ing officer? l 

r 
I 

high 

I 
-~ 

Mrs. Manell. I don't know. 

someone ··I 
up in t_he ·organlz'atio~· being a re.lea:si~g officer? 

Mr. Goldsmith. Do you_regard tha~ as unusual, 

' . 
Mrs. Manell. Perhaps because .all. of the other agencies 

are involved. I don·' t know. You \vould have to know what 

the rules and regulations ar~. Ma~b~ b~cause these various 

people were involved. That may have something to do with 

why he released it. 

Mr. Golds~ith. So, those other agencies would not as 

a matter of routi_ne be :notified when an ·ordinary American 

contacts the Soviet Embassy? 

I 
I 
I 

I 
l 
I. 

I . .,, I 
. i 

Mrs. Manell; No. vve would routinely notify the. Attache 'I-: 
I 

our headquarters would have been notifed by-cable and it would! 
I 

have bee~ their'responsibility to n~tify appropriate aufhority~ 

Mr. Goldsmith. By the time this cabl~ reached M~xic6 

City it was clear thit CIA headquarters anyway considered 

Oswald's contact to be fairly·s~gnificarit, perhaps.by virtue 

I 
' '· 

I 
! 
I 

I 
I 
i 
I 

OOJ.i:.i-G. ~I 
I_ 
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of his ·background as a defector. Is that an acc~r~te state-

ment?· 

Mrs. Manell. I guess so. I w~sn't. involved in a1I of 

this. 

~r~ Goldsmith. They certainly considered it sufficientl 

important. to notify all t.h€!.se other agencies? 

Mrs; Manell~ Yes, Looking at ·his background, the fact 

that he had beeri in the Soviet Union and married a Soviet + I 

woman, there was something strange about him. I 

Mr. Goldsmith. 

the first. paragraph, 

does it not? 

This particular cable, referring to 183, 

cont~ins a correct d€scnption of oSwaldl 

Mrs. Manell. I don't know. I don't know, I never did 

read how tall he was br anything else;· 

Mr. Goldsmith. It contains a description that· the 

Ag~~cy h~d 'on file for Oswald? 

Mrs. Manell. For a Lee Henry O~w~ldf.right .. 

Mr. Goldsmi~~·; .. Do y~u know whet~~r. at that time anyone 
i',, /· ~ ' _- I, 

at Mexico City statioh'went back to'the.phot6graph to see 

- . 
. '· whether they match~d? .· ·. . .;t· 

Mrs. Manell. I couldn't answer that. I don ' t know. · 
._. .... 

Mr. Goldsmith, ... on.nu"rrib'~''r 183, .tn tne margin it .says 

.2 4 years old. 

I 
i 
'I 

I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I' ·Mrs. Manell. I don't know whose writing that is. I was I 

'looking at that . This is the same writing. I' don I t: know who ! 
.• .. ~ ... i 

I 

I 
I 
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wrote that. 

,Mr ~· Goldsmith. Is . it possible that it is Ann Goodpastur ? 

Mrs. Manell. I don'f think White wrot~ like that. It· 

is not Scott's writing, it could have been White's,. it could 

have been Good pasture's. 

beacuse I know his writing. 

files. 

It is not mine. It ·is not Herb's 

It could have been someone in 

I 
l 

Mr. Goldsmith. Now, number 182 asks about photos. Mr. ·I 
I 

Scott i~dica~ed -- J 
I 

Mrs. Manell. Yes, 
. .r.·. 

and put. al~ · dq.t_a we have into it and 

". 
photo~ then he has a question mark, This goes to the file. 

That isme. ·, .· 

Mr. Goldsmith. This is action per paragraph 5 taken 

October 1963? 

Mrs. Manell. It looks like 15, it is .ls·or 13. 

Mr. Goldsmith. T believe Ann Goodpasture wrote "we 

should ask headquarters for photo." She. is in ·paragraph 4?. 

Mrs. Manell. That is right. ,. 
Mr. Goldsmith.·· This· says action was taken? 

l\1rs. Manell. I :took that. 

wrote up memos. 

That is my writing. 

I 
i 

So we -~ 

·. ! .. 
I 
I 
I 
I' Mr. Goldsmith.~ This here were it says "action per 

paragraph 4 taken". does that refer to number 4- over here? I 
I 
I 

Mrs. Manell. 

Mr. Goldsmith. 

Action per para 4 means down here~ 

The cable? ·I 
o· n 't ~ 1•. ·~) 1 \. < •• l :.l,.., ; 

I 
I 
i 
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Mrs. Manell. Yes. I wrote that. That is my writing. 

2 Mr. Goldsmith. Now, I am referring you to CIA 185. 

3 This is a cable to the Director. 

Mrs. Manell. I don't know. I imagine Ann wrote that, 

5 or Herb. 

7 

8 

9 

10 

12 

13 II 
I 

14 ! 

15 

16 

.17 

1a 

19 

20 

21 

22 II 
I 

~3 
I 
I 
I 

I 
24 I 

I 
I 

")£; n ,... .. ,, ,, 

!I 
il 
II 

Mr. Goldsmith. This is a cable asking for the photo? 

Mrs. Manell. Yes. I didn't send it. I think Ann did 

because she was told to by Mr. Scott, he put "photos 

question mark .. " . So that would have been her job. 

Mr. Goldsmith. Who \vrote this over here? 

Mrs. Manell. That "is my h?-ndwriting. 

Mr. Goldsmith. Referring to action taken? 

Mrs. Hanell. Yes. This paragraph here in the cable 

which means the dissemination. 

~, 

I r 
! 
I 
I 

I 

I 

I 
..l 

j 
Please I 
identify 

Mr. Goldsmith. Let us look at CIA number 187. 

read through that and tell us what it is. Would you 

this document? 

Mrs. Manell. ·It is a memornadum from Mr. Scott to the T 

Ambassador, to the U.S. Ambassador. 

Mr. Goldsmith. 

I 
I 
i Who is actually the author of the memo? T 
I 

·'· I Mrs. Manell. I was. 

Mr. Goldsmith. This was prepared for Mr. Scott? I 
I 

Mrs. Manell. Yes. I 

Mr. Goldsmith. This is in reference to the Oswald 

contract, is that right? 

oot.t:t3 I 
I 
I 
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Mr. GoldSmith. ~t the bottom of the page if.indicates 

2 who else was to receive a copy? 

. 3 Mrs: Manel~. That is· right . 

Mr: Goldsmith. Why were so many people given copies 

5 of this memo, do you know? 

6 

7 

9" 

I 
10 I 

i. 
I 
I 

I 
11 

12 

·I 13 II 
I 

14 I ; 

j 
15 I 

I 
I 

16 I 

17 I 
! 18., 

19 I 

20 1 

21 

Mrs. ·Manell. Because it was requested that we send it 

to them. 

was 

Mr. Goldsmith .. ··In other words, the cable requested that··~ 
I 
I 

. I· Mr·s. Manell. .Yes. ., . 

I 

Mr. Goldsmith. So •.Jhe cable indicated that headquarter1 

going to be routing __ thl~ to the. cen'trally. located head- __ I· 

quarters of the Agency jn Washirigton, _D. C_., for example, 
'': :,.. ~i, .1.~ : 1,' ·~ ·I• • 

... ' .. 
~nd that Mexico City st~tion was to contact the agenc~'s 

local offices in Mexico City? 

Mrs.· Marieil. Through ~emo, yes. 

. I ., 
I 
I· 

Hr. ·Goldsmlth. Now; this memo is dated 16 October. It I 
also makes no reference to the contact with the Cuban Embassy,~ 

Mrs. Manell. Well, because we were just following and -i 

doing wh~t they told us to do. 
-- I 

Which is send this iriformation~ 

. i 

r 
Mr. Goldsmith. Will you r_ead paragraph 4 of. the 183? 

Mrs. Manell. "Station should pass info ref in para l . I 
. I .. , ·22 11 to those variou::;. places." I . 

;3 
I 
I 
I 

I 
24 I 

I 
.,c: r, ,. ... ,, ,, 

!I 
ll 
H 

Mr. Goldsmith. What does that mean when it· says 

ref"?. 

'I 
I "info · 

.I 
I 

Mrs. Manell. Any information contained in the-reference, I 
i 
I 

I 
· ... ·:.'· . 

OOJ.1.:J4. 
I 
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I 
I 

1;Jhich was our original cable. 

·2 Mr~ Gold$mith!. ~asically you,feli that your·ohligatio~ 

3 was to tell them only about the --

4 . Mrs. M~nell. We sent e~erything but we ~id not.p~t in 

5 height, weight and all of that. Why did they need to know 

6 that? w~' gave them the basic information for inde'ntifying 

7 I the person by name. We tOle them what headquarters asked us 1 
8 to tell them. I 

I 

9 

10 

Mr. Goldsmith. Do,you know if a memo was sent to the .J 

other agencies when you found out that Osw~ld had been to thej 

11 Cuban Embassy? . : I 

12 ' 

II 13 
l 

.Mrs. Manell. I-don't know. 
·· .. •. 

Mr. Goldsmith. Were any of these other agen~ies ever 

14.! notified that Oswald was seek_ing. a visa? ' ! 
15 

16 

17 

18 

19 .. 
1 

20 I 
21 

22 II 
I 

;3 

24 

. ., r:: rt ,. ... 
il' 

!I 
II 
II 

Mrs. Manell. We notified them as indicated here. 

Mr. Gdldsmith. This does not really say he is going to 

get a visa though, referring to numb~r 19?. 

Mr~. Manell. What' do·we ~ay .ln the cable? Did we say 
' ·,· 

" ' 

it was a visa? 

.Mr. Goldsmith. Here is the cable~- it makes reference 
-
•' •· r· • ~ i 

to a telegram. So the cable ·~oei not refer to a-visa. 

Mrs. Manell. Except we talk about consul. 

I' 

I ., 

i 
'I 

I 
I. 

I 
I 
I 

Hr. Goldsmith. Would-a consul. be responsible_for 

I . I 
grant-! 

I 
I ing a visa?. 

Hrs. Manell. You:.'might think that. 

' . '. 
•! 
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thing would be to th~nk that. 

2 Mr. Goldsmith. Essentially YC?Ur memo to. the Ambassador 

3 gave in substance the information that you had sent to head-

4 quarters in your cable with some additional information? 

5 Mrs. Man~ll. Yes, the infor~ation. that head~tiart~rs 

6 asked us to send in addition. 

. 7' Mr.· Goldsmith. Para~r~ph 3 says."This office will advis+ 

8 you if additional information on this matter is received." 

9 -I 

I 
·no you. know . .whether.· that information wp.s ever sent? 

I 
10 I 

i 
I 

Mrs. Manell. I don't know. I don't remember sending 

i 
11 anything, I kpow. '··,;_, 

'. •, f 

12 

II 13 
ll 

Mr. Goldsmith. Mrs. Manelt, if at the time the P file 

had been opened up all the :tr~nscripts ~ad been tied into 

i.! 
I 

! ·Oswald, by then it was known that Oswald was requesting a 

15 
I 

·visa; wouldn't that be a fair statement? 
! . 

16 I 
l Mrs. Manell~ Yes. 
I 

17 I Mr. Goldsmith. Yet the memo to the Ambassador does not 
I 
! 

18 I 

I l9 
I 

refer to that. Is th~ie any particular ·rea~on why? 

Mrs. Manell. Because we handled it and we were very 

20 ·1 careful in what se sent people. We sent them factual infer:-. 

21 mation. We were told what to send and that is what~ sent 
1

11 22 
I 
I 

~3 i 

.. I 
24 1 

! 
., c: n 
,...., q 

'I 

ll 
II 
!I 

based on.the Qriginal cable and the additional information. 

I did not reword it, in other words. 

Mr. Goldsmith. You made· an affirmative statement ·that 

you have no clarifying information. 
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Mrs. Manell. That is the way we decided to send it out. 

I don't know whether it is oversight on my part. Whether we 

just wanted to~t it on the record or what, or did we want to 

give a whole grocery list about this man, I don't remember 

what went through our minds. I don't remember discussing it 

with anyone. Maybe I made the decision not to include the . j •' 

grocery list but give a bare outline. I did what 
. I 

headquarterf' 

asked me to, to the best of my knowledge. 

Mr. Goldsmith. The paragraph also ~ndicates that you 

determined that Oswald had been in contact·with Kostikov. 

Mrs. Manell. ·That js mentioned in -the transcript. 

Mr. Goldsmith. How did you determine that? 

Mrs. Manell. It said so in the transcript. I just 

finished reading it awhile ago. He is identified here~ 

Mr. Goldsmith . You are lodking at the transcript of 

October 1st? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. Looking at CIA number 13, which is the 

transcript from October 1st, is there a reference there to 

Kostikov? 

Hrs. Manell. Yes. 

Mr. Goldsmith. Referring to CIA number 177, the cable 

·dated October 8, here it reports that Oswald contacted the 

Soviet Embassy on 29 S~ptember. He spoke with consul whom 

believed to be Kostikov. My question is~ how would you get 

I I. 
I 
i r 
'I 

I 
I 
I ,_1 

I 
I 

-I 

r 
l 

I 
I 
1·-

i 
l' 
I. 

I 
I 
I 
I 
I 

.I 

! 
he i · 

I 
! 
i 

I 
I 

-! 
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from someone whom you believed 

Mrs .. Manell. ~ve knew it was Kosti:Kov. He was 1n the 

Consulate Section. That is a description of him . 

Mr~ Goldsmith .. How did you .know that? You knewcthat 

Ko$tikov was in the Consulate Section? 

Mrs. Manell. Yes. 

Mr.· Goldsmith. Weren't there any other people 1n the 

Consulate Section··_:that Oswald tallced to?· . ··I· 
I 

·of Kostikov. But I knew a whole lot about him. I probably 

Mrs.· Manell. I dori't,remetnber the physi'cal description 
•' 

decided that it was Kostikov .. 

.1. 
I 
r 

Mr. Goldsmith. I have no further 'questions. 

I thank·you for cooperating with us. 

Mrs. Man'ell. Is there anything that is unclear that 

I. can help in any way? 

Mr. GOldsmith. Was there any additional action taken on 

this matter prior to the assassination othei than the cable 

that you think was sent to CIA headquarters? 

Mrs .. Manell. I am sure.there was, but I didn't do it. 

I don't know. 

Mr. Goldsmith~ Did you assist your husband with this 

case after the assassination? 

I ., 

I 
I 
! 
I 
I 
i 
I 

Ivlrs. Manell. Yes, in terms o£ following Soviet movem~nt~. 
Yes, ~e did considerable work. on that .. 

Mr. Goldsmith. Was that the only aspect of your · 
f\• fi :.1 ; -~ . 'J s,;. 
~!1 IJ .1.. ~._ d (;!: 

I 

I 
i 
I 
i 
I 
I 
I 
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1· involvement.? 
1-

2 Mrs. Manell. As I recall, that. is what~' concerne~ 

3 ourselves wi.th. · 

Mr. Goldsmith. Do;you know anything;about the 1~77 

5 Inspector General report? 

6 Mrs. Man~ll. No. 

7 Mr. Goldsmith. Did anyone from the Inspector General's 

8 

9 I 

office of the CIA ever ·contact you? I 
I 

I . . . 
I have nev.er been contacted, ·never. Mrs. Manell. 

I 
10 ! ,. Mr .. Goldsmith. You·have been very patient, Mrs. Manell. 

11 I want to th~nk you for your time. 

12 Normally ·when we have a hearing, we give the 'witness an· 
., 

13 I~ opportunity to make a statement.. If you would like .that 

I 
· 14 ! opportunity now, please .feel free ... 

I 
15 i 

I 

I 
I have tried Mrs. Manell~ I can't think of anything. 

16 I 
I 

r 17 
I 

in your mind? , I can see .wher.e we had difficulty over these . . . ....... 
'I 

18' ' 
' • • ,, ,. ! • ' 

transcripts. r: a~-'j~st ···~6t e:'fear·, .I·· am jti~t h_ot clear about 

19 
I 

20. I : 
21 

But I.t know. i-f' 'I ·realized that this unnamed . - : ~ . .,. time .sequ,ence. I 

I 
Ther1 

person was Oswald- and v..as. ih t~ucli with the Cuban Embassy 

th~t Would.haVe~been ~made a -part of the original cable. 

22 II 
I 
I 

";3 I 
' I 

24 I. 
I 

"lC: n ,. ... It' 
jl 

!I 
il 
II 

Docld:32277219 
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I 

If I had had tha~ ·1 

I 
l 

. I 
,-,;o·t<14J-Q '·I 

.U -~~ ~l~~,;: i . 

.. I 
- I 

'I 

is no qhestion about my not irtcluding it. 

information- it would have been included. 

·Mr. Goldsmith. Thank you very ~uch~ 

Mrs: Manell. You are welcome~ 
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Mr~ Goldsmith. If your husband would like to cpme in 

her~, I can do a marathon, but if you wo~ld 'like to ·break fbr 

lunch; that is fine. 

(Whereupon, at 12~30 p.m., the heari~~ was concluded.) 

I have'read the foregoing pages 

through . 1 inclrisiv~, ---

which contain a correct transcript[ 

··· ·'of the answ,e'rs made 'by me to 'the 1' 

' ' 

·' I 

_questions "therein· recorded. --I . . .. .. . I 

si9Dature 'is ·hubj'ect to correctionf 

. i .. 

:· 

(Deponent's signature) 

I, , Not~ry Public in. and ---------------------------------
for the District of Columbia 1 do hereby. cert-ify that I am 

notarizing and witnessing signature for the deposition of 

Mrs. Barbara Murphy Manell on this ______ day of _____ _ 

Notary Public ·in and for the .. ,! ·· 
. i 

My Commission expires 

Distrlct -of Columbia 
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CERTIFICAT OF NOTARY PUBLIC 

I, Alfre~ Joseph LaFrance, the officer be£ore whom the 

foregoing deposition was taken, do hereby certify that the 

witness whose testimony appears in the foregoing deposition 

was duly sworn by me; that the te~timony of said witness wa~ 

taken by me in shorthand to the best of my ability and there-

after reduced to typewriting under my direction, that said 

deposition is a true record of the testimony given by said 

witness~ that I am neithe~ counsel for, related to, nor 

employed by any of the parties to the action in which this 

I 
l 
·I 
I 

.! 
I 

deposition was taken; and further that I am not a relative or 

employeed of any attorney or counsel employed by the parties -

thereto, nor financially or otherwise interested in the out-

come of the action. 

Notary Public in and for the 
'' District of Columbia 

My Commission expires November 14, 1980 
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